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وزنه گشایی سهم نمی خواهند: کالبدشکافی ر
 علی ربیعی  شــاید اختلاف در گروه هایی که در دایره قدرت هســتند، به تلاش برای 
اخذ ســهم های مادی، اقتصادی و سیاسی منســوب کرد هرچند بهتر است همیشه با 
تفکر مواجهه نظری و از نیت خوانی پرهیز کرد. اما بــدون تردید در خصوص این بیانیه 
و نویســندگان آن تنها باید به نقد فکری نشســت، چراکه امضاکنندگان آن با تحمل 
هزینه های مختلف از اخراج از دانشگاه تا قبول محرومیت های اجتماعی صداقت خود 

را نشان داده اند. 

یادداشت

صفحه 2

مردم در ۲۲ بهمن 
 سرافرازی انقلابی

خ دنیا کشیدند  را به ر

  روابط عمومي شركت گاز استان كردستان

  فراخوان ارزیابی کیفی )شماره 35 – 1402 ( 
 جهت برگزاري دو مورد مناقصه عمومي احداث ساختمان های پست امداد گاز در شهر شویشه سنندج و کانی دینار مریوان 

 شركت گاز استان كردستان ) مناقصه گزار ( درنظردارد به استناد قانون برگزاري مناقصات فراخوان ارزیابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي  پروژه  ذیل را طبق شرایط و مشخصات مندرج در اسناد 
ازطریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت ) ستاد( برگزار نماید.

1-  نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار :  شركت گاز استان كردستان  واقع در :  سنندج- ميدان جهاد-ساختمان مركزي شركت گاز استان كردستان
2- موضوع مناقصه :

شماره فراخوان در سامانه ستادمبلغ برآورد )ريال(مدت اجراي كار) ماه(محل اجراي پروژهموضوع مناقصهرديف

احداث ساختمان پست امداد گاز در 1
شهر شويشه از توابع شهرستان  سنندج  

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر  شويشه 
سنندج   به مساحت  417 متر مربع در سه طبقه 

 14 
70.000.000.0002002091688000097) چهارده ( 

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر 2
كانی دينار از توابع شهرستان مريوان  

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر  كانی 
دينارمريوان   به مساحت  480 متر مربع در دو طبقه

 14 
70.000.000.0002002091688000098) چهارده ( 

شناسه آگهی: 1668543

نوبت اول

پيمانكاراني كه داراي شرایط لازم بوده و آمادگي اجراي مناقصه / مناقصه های فوق را دارند مي توانند 
جهت دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي به سامانه تداركات الكترونيك دولت ) ستاد ( به شرح ذیل 

مراجعه نمایند.
شرايط اوليه متقاضيان :  

 1-4- داشتن شخصيت حقوقي
 2-4- داشتن گواهينامه صلاحيت از سازمان برنامه و بودجه در رشته ابنيه متناسب با برآورد مناقصه

 3-4-  داشتن ظرفيت كاري خالي متناسب با پایه و رشته كاري 
 4-4-   داشتن گواهينامه تایيد صلاحيت ایمني از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي 

 5-4-   داشتن دانش و تجربه در زمينه مورد نظر
 6-4- حسن سابقه

 7-4  توان مالي و پشتيباني
نحوه دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي مناقصه گران : كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابي از طریق 
درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد .لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ، مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهي 

امضاي الكترونيكي  را جهت شركت در مناقصه محقق سازند .

6- مهلت دریافت و پاسخ  اسناد استعلام ارزیابي كيفي مناقصه گران از طریق سامانه تداركات الكترونيكي 
دولت )ستاد( : 

 1-6 - تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد روز دوشنبه تاریخ  1402/11/30 ساعت 8  مي باشد.   
 2-6- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي روز دوشنبه تاریخ 1402/12/07 ساعت 19 مي باشد.  
 3-6- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابي كيفي روز دوشنبه تاریخ  1402/12/21  ساعت 19 مي باشد.  
  اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرایند كيفي و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد 
به مناقصه گران واجد شرایط كه امتياز مناسب را در ارزیابي كسب نموده اند ارسال خواهد شد .بدیهي 
است دریافت اسناد و پاسخ استعلام ارزیابي كيفي هيچگونه حقي براي متقاضيان جهت شركت در 

مناقصه ایجاد نخواهد كرد.  
جهت كسب اطلاعات بيشتر در خصوص موضوع كار مناقصه با تلفن 31943149 -087 امور پيمانها 

تماس حاصل فرمایيد.
داشتن كد شناسه ملي اشخاص حقوقي و ایران كد 

   www.nigc-kd.ir   ، www.shana.ir   ، http://iets.mporg.ir توضيح : این آگهي در سایتهاي
www.setadiran.ir  ، قابل رؤیت مي باشد.     

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/11/30 تاريخ انتشار نوبت د    وم: 1402/12/01

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان كردستان

  روابط عمومی شهرداری شهر قدس

آگهی  تجدید فراخوان مزایده عمومی
 شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به اجاره کانکس های پيش ساخته )به تعداد 3 عدد و متراژ 36 متر مربع( جهت فعاليت شرکت های مسافربری واقع در بلوار کلهر- جنب آرامستان بهشت فاطمه 

به شرح ذیل  از طریق مزایده  عمومی  اقدام نماید.

سپرده شركت در مزايدهمبلغ كارشناسی اجاره بها سالیانهمبلغ كارشناسی اجاره بها ماهیانهمساحت )متر مربع(موضوعرديف

3623/000/000276/000/00013/800/000كانکس  شركت گشت گذار میلاد فعلی1

3623/000/000276/000/00013/800/000كانکس شماره شركت كاسپین سفر فعلی2

3623/000/000276/000/00013/800/000كانکس شماره همپا سفر جوان توچال3
مدت قرارداد :  12 ماه می باشد.

ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضميني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هيچ عنوان قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمين شركت در مزایده بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 

مزایده گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مزایده را پيش از پایان مدت تحویل پيشنهادات به امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قيمت اسناد و نحوه واریز وجه :

  قيمت اسناد مزایده8/000/000 ریال )هشت ميليون ریال( مي باشد كه به حساب شماره 0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونيکی از طریق سامانه تدارکات دولت 
به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت ميباشد.

مهلت خريد اسناد :
شروع خرید اسناد مزایده  از مورخ   1402/12/07 لغایت 1402/12/10بوده و  اسناد و مدارك مزایده  ظرف مهلت مندرج درسامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

مهلت تحويل و مدت اعتبار پيشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت 14 مورخ 1402/12/22 و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 17 همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد

مجوز مورد نياز جهت شركت در مزايده :
شرکت های حمل و نقل  دارای  مجوز مسافر بری برون شهری
پرداخت هزینه  آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده است.

مستاجر مکلف است اجاره سه ماهه اول را در شروع قرارداد پرداخت نماید.
شهرداری در رد یا قبول پيشنهادات مختار است

سایر شرایط در اسناد مزایده قيد شده است.
 تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/11/30 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/07

نوبت اول
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سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 2
شماره1528 30بهمن1402 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه

وزنه گشایی سهم نمی خواهند: کالبدشکافی ر
 علی ربیعی  شــاید اختلاف در گروه هایی که در دایره قدرت هستند، 
به تلاش برای اخذ ســهم های مادی، اقتصادی و سیاسی منسوب کرد 
هرچند بهتر است همیشه با تفکر مواجهه نظری و از نیت خوانی پرهیز 
کرد. اما بدون تردید در خصوص این بیانیه و نویســندگان آن تنها باید 
به نقد فکری نشســت، چراکه امضاکنندگان آن بــا تحمل هزینه های 
مختلف از اخراج از دانشــگاه تا قبول محرومیت های اجتماعی صداقت 

خود را نشان داده اند. 
در روزهای اخیر، بیانیه 110 نفر از فعالان سیاسی در خصوص تحلیل و 
تبیین شرایط امروز ایران و شیوه مواجهه با انتخابات، موجب واکنش ها 
و گفت وگوهای بسیاری شده اســت.ذوق زدگی گروه هایی در جریان 
حاکم از بیانیه مذکور که آن را به نوعی انشــقاق و خدشــه به مرجعیت 
»خاتمی« تلقی کرده اند، همچنین واکنش های برخی اصلاح طلبان و 
شماری از سیاسیون غیرموافق با مشارکت در این دوره، مردم و جامعه، 
منظری چندبعدی را در برابر ما قرار داده اســت.هر چند من، شخصا از 
ابتدا در جریان شــکل گیری و تحلیل های مرتبط با ایــن بیانیه بودم، 
اما به دلایلی امضای آن را به مصلحت ندانســتم. بر آن هستم تا در سه 
یادداشــت متوالی، هر کدام از این منظرها و آثار آن را به طور جداگانه 
مورد بحث و بررسی قرار دهم و دیدگاه خود را با شما به اشتراک بگذارم.

در منظر اول، پاسخ به چرایی و علل شــکل گیری چنین نظریه هایی به 
خصوص از سوی جریان اصلاح طلب که همواره در معرض تحول خواهی 
هســتند، ضروری می نماید. مــن معتقدم تفاوت جــدی طیفی که به 
»اصلاح طلبی« معروف شــده در ذات تحول خواهــی و تغییرخواهی 
و ارایه دیدگاه های جدیــد منطبق با تغییرات اجتماعی نهفته اســت. 
این دگرگونی در اندیشــه با ذات جریان روشــنفکری نیز انطباق دارد. 
از همین رو، چه جریان روشــنفکری و چه جریان اصلاح طلبی دایما در 
معرض دیدگاه های کامــلا جدید و روزنه یاب هســتند و بنا بر فهم من، 
به همین دلیل پیش گفته، در یک نگاه نادرســت تبدیل به یک موضوع 

امنیتی یا به تعبیر دیگر »سوژه شدگی امنیتی« قرار می گیرند.
شاید مهم ترین ویژگی بیانیه و صادرکنندگان آن، این است که موضوع 
انتخابات را فراتر از سیاه و سفیدِ شرکت کردن و شرکت نکردن دیده اند. 
از قضا این شــرکت کردن، کاملا با شــرکت کردن همدستانه متفاوت 
اســت و حق انتخاب را به عنوان یکی از برســاخت های اجتماعی پایه 
می داند.آن را »نهادی« معرفی می کند که فارغ از روندهای سیاســی 
مقطعی و فراتر از نوع حکومت ها، برای قوام و قوتِ بلندمدتِ ایران مورد 
نیاز اســت. اختلاف نظر در میان اصلاح طلبان و روشنفکران سیاسی و 
غیرسیاســی، برخلاف اختلاف نظر گروه های موسوم به »اصولگرایی« 
و نزدیک به قدرت، معطوف به توزیع قدرت سیاسی نیست، چراکه این 
جریان در حال حاضر از قدرت به طور کلی حذف شده است و نمی توان 

امضاکنندگان آن را متهم به سهم خواهی سیاسی و اقتصادی دانست.
شاید اختلاف در گروه هایی که در دایره قدرت هســتند، به تلاش برای 
اخذ سهم های مادی، اقتصادی و سیاسی منسوب کرد هرچند بهتر است 
همیشه با تفکر مواجهه نظری و از نیت خوانی پرهیز کرد. اما بدون تردید 
در خصوص این بیانیه و نویســندگان آن تنها باید به نقد فکری نشست، 
چراکه امضاکنندگان آن با تحمل هزینه های مختلف از اخراج از دانشگاه 

تا قبول محرومیت های اجتماعی صداقت خود را نشان داده اند.
معتقدم بیانیه روزنه خواهــی و اعتقاد به مشــارکت انتخاباتی در این 
دوره، فارغ از درستی یا نادرســتی تحلیل ها، دیدگاهی با لحاظ کردن 
خیر جمعــی و مبتنی بر طبیعت تحول خواهی شــکل گرفته اســت. 
بپذیریم که پیچیدگی شــرایط ایران امروز و شیوه مواجهه غیراصولی 
و بن بست آفرین مسوولان تصمیم گیری سیاسی به خصوص انتخابات، 
موجب دشــواری در نظریه پردازی و تصمیم گیری  است. باید پذیرفت 
که تحلیل و تبیین شرایط سیاسی و اجتماعی در وضعیت حاضر بغرنج 
است. در این شــرایط پیچیده باید از هر دیدگاه جدیدی استقبال و آن 
را جدی تلقی کرد. اگر در تلاش های فکری اندیشــمندان حوزه علوم 
اجتماعی جست وجو شــود.یکی از پرتکرارترین مطالعات و تحقیقات، 
تلاش برای یافتن روزنه های جدید در شــرایط انســداد فکری است. 
برای رســیدن به پاســخ، باید همه علاقه مندان حوزه فکری برای گذر 
از شرایط جامعه از وضعیتی به وضعیت مطلوب و درخشان تر ایده های 
خود را معرفی و به بحــث بگذارند. مواجهه با محرومیــت اجتماعی و 
ســختی زندگی تا تحمل زندان را در کارنامه خود دارند- تحت عنوان 
روزنه گشــایی ایده هایی را مطرح می کنند باید به ایــن ایده ها به دیده 
احترام نگریســته و در آن تامل کنیم. اتفاقا هم در تاریخ معاصر ایران و 
هم در تاریخ دو قرن گذشــته اروپا، امریکای لاتین و برخی کشورهای 
آسیایی شــاهد جدال های نظری، دیدگاه های متنوع و بعضا متعارض 
برای برون رفت از مسائل هســتیم.در یادداشت بعد، از منظر دیگری به 

این بحث پرداخته خواهد شد.

رییسستادکلنیروهایمسلح:
 حضور پُر شور مردم در ۲۲ بهمن نقش مؤثری

در اقتدار کشور دارد
رییس ســتاد کل نیروهای مســلح گفت: حضــور پرُ شــور مردم در 
راهپیمایی ۲۲ بهمن، نقش به ســزا و مؤثری در اقتدار و امنیت کشــور 
دارد. سردار سرلشکر پاسدار »محمد باقری« رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح در دوازدهمین جلســه هیأت امنــای بنیاد حفظ آثار و نشــر 
ارزش های دفاع مقدس که در ســالن قصر شیرین باغ موزه ملی انقلاب 
اســلامی و دفاع مقدس برگزار شــد، با قدردانی از حضور پر شور ملت 
ایران در راهپیمایی ۲۲ بهمن اظهار کرد: راهپیمایی ۲۲ بهمن امســال 

کم نظیر بود و با امنیت کامل در سراسر کشور برگزار شد.

سرلشــکر باقری ادامه داد: این حضور پرُ شــور، نقش به سزا و مؤثری 
در اقتدار و امنیت کشور دارد.رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح افزود: 
امیدواریم که انتخابات مجلس شــورای اســلامی و مجلس خبرگان 

رهبری هم با همین شور، امنیت و اقتدار برگزار شود.
وی با قدردانی از وزیر کشــور، ســازمان انتظامی کشــور و مجموعه 
نیروهای مســلح در برقراری امنیت راهپیمایی ۲۲ بهمن، گفت: بخش 
امنیت، نقش قابل توجهی در حضور مردم دارد.سرلشکر باقری با تاکید 
بر اینکه موضوع دفاع مقدس اساسی اســت و باید به آن پرداخته شود، 
گفت: از رئیس جمهور که رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع 
مقدس را به هیأت وزیران دعــوت کردند تا گزارشــی از اقدامات ارائه 
دهند و در این راســتا تصمیمات خوبی گرفته شــده اســت، قدردانی 
می کنم.سرلشکر باقری با اشــاره به تدریس درس علوم و معارف دفاع 
مقدس و مقاومت در دانشــگاه ها گفت: رهبر معظم انقلاب اســلامی 
فرموده اند که در موضــوع تدریس درس دفاع مقــدس و مقاومت باید 
تربیت اســاتید جدی گرفته شود و اســاتید باید از نظر کیفی، علمی و 

فردی بتوانند دانشجویان را جذب کنند.

یادداشت

تریبون

معاون وزیر امور خارجه کشــورمان گفــت که لازمه 
خروج آمریکا از منطقه این اســت که پیوند دوستانه، 
برادرانه و ناگسســتنی با کشــورهای همسایه داشته 

باشیم.
»علی باقــری« معاون سیاســی وزیر امــور خارجه 
کشورمان اظهار کرد: دولت با کشورهای همسایه یک 
تعامل راهبردی دارد و شخص رئیس جمهور در قامت 
یک رئیس دولــت فعال در عرصه سیاســت خارجی و 
مناســبات بین المللی و دیپلماسی توانستند گره های 
بسیار مهمی را در مناسبات مان با کشورهای همسایه 

بگشایند.
وی ادامه داد: از جمله کشورهایی که با آن روابط خوب 
داشته و خواهیم داشــت آذربایجان است. آذربایجان 
پیوندهای تاریخی و تمدنی و مذهبی ناگسســتنی با 

ما دارد و در این عرصه بســیار مناســبات رو 
به جلو و پیشــرفتی داریم و ایــن نگاه دولت 
به همســایگان نشــان می دهد اراده جدی 
در نظام بــرای تعامل هم افزا با کشــورهای 
منطقه و همســایه وجود دارد و حضرت آقا 
دو بار در ســخنان علنی شان سیاست دولت 
آقــای رئیســی را تمجید و تعریــف کردند 

که باید با همسایگان پیوند ناگسســتنی ایجاد شود و 
حضرت آقا حتی تاکید داشتند که مشکلات مان باید با 

همسایگان حل شود.
معاون سیاســی وزیر امور خارجه کشــورمان تاکید 
کرد: ما باید در مقابل کشــورهای دیگر رهیافت مان 
تهدیــد زدایی باشــد، امــا در رابطه با کشــورهای 
همسایه سیاست مان تنش زدایی است و قطعا اجازه 

نمی دهیم بیگانگان بخواهند از شکاف های 
احتمالی کــه بین ما و برخی همســایگان 
وجــود دارد اســتفاده کنند و بــا تحکیم 
پیوندهای راهبردی با کشورهای همسایه 
از جملــه آذربایجــان اراده جــدی داریم 
منطقه ای با ثبات تــوام با همکاری و امنیت 
جمعی ایجاد کنیم و آن نگاهی که حضرت 
آقا دارند که آمریکا باید از منطقه برود بسترش فراهم 

شود. 
لازمه خــروج آمریکا از منطقه این اســت کــه پیوند 
برادرانه و دوستانه و ناگسستنی با کشورهای همسایه 
داشته باشیم و این یک تصمیم راهبردی و قاطع دولت 
جمهوری اســلامی اســت و امیدواریم در این رابطه 

مجلس آینده هم کمک کار دولت باشند.

وی در بخش دیگری از ســخنانش درباره انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی با بیــان اینکــه یکی از 
ویژگی هــای جمهــوری اســلامی ایــران اتکای 
حاکمیت بــه مردم اســت گفــت: انتخابــات در 
سخت ترین شــرایط کشــور حتی یک روز به تاخیر 
نیفتاده اســت چه در زمان حضرت امام چه در زمان 
حضرت آقا و این نشان می دهد یک اراده جدی و باور 
عمیق دینــی به حضور و نقش آفرینــی مردم وجود 

دارد. 
مردم بستر اساســی نقش آفرینی هستند و جمهوری 
اســلامی هم برخواســته از یک تفکر دینی است، ایده 
مردم ســالاری دینی را ارایــه کرده اســت و یک ایده 
کارآمد حکمرانی است که در سال های گذشته دیدیم 

که این ایده کارآمدی اش به اثبات رسیده است.

نماینده سابق مجلس شورای اسلامی جزییات لیست 
»صدای ملت« را تشریح کرد.

»علــی مطهــری« نماینده ســابق مجلس شــورای 
اسلامی، با اشاره به جزییات لیســت پیشنهادی خود 

برای انتخابــات مجلس دوازدهم موســوم به »صدای 
ملت« اظهــار کرد: اگــر از طرف نیروهــای معتدل و 
اصلاح طلب لیســتی داده نشــود، ما فهرست »صدای 
ملت« را که بــرای مجلس نهم و دهم هــم فعال بود را 

برای مجلس دوازدهم، فعال خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه لیست »صدای ملت« منتسب به هیچ 
جناح سیاسی نیست، افزود: این لیســت نه مربوط به 
اصلاح طلبان است و نه حتی معتدل ها. »صدای ملت« 

در واقع یک لیست فردی اســت که برخی معتدل ها و 
همچنین برخــی احزاب اصلاح طلب اعــلام کرده اند 
بیانیه می دهیم و از آن حمایت می کنیم؛ این لیســت 

محصول هیچ ائتلافی نیست.

دولت

 صدای ملت

هادی رضایی  رییس سازمان پدافند غیر 
عامل گفت: قدرت دریایــی ایران در خلیج 
فارس موجب شــده تا آمریکا ناوگان نیروی 
دریایی خود را از منطقــه خارج کند و حتی 
پایگاه فرماندهی ســنتکام نیــز از قطر به 

آمریکا منتقل شود.
ســردار »غلامرضا جلالی« رئیس سازمان 
پدافند غیــر عامل کشــور در همایش ملی 
تبیین ابعــاد و دســتاوردهای ناوگروه ۸۶ 
ارتش جمهوری اسلامی ایران که در سالن 
کوثر برگزار شــد، اظهار کــرد: آنچه امروز 
در غزه می گذرد، حتماً باعث شــده تا دنیا 
و جهانیان ایــن موضوع را به باور برســند 
که مســؤولیت این نسل کشــی بــر عهده 
آمریکایی هاســت زیرا چنانچه آنها پشــت 
صهیونیســت ها نبودند، این رژیم چند روز 
بیشــتر نمی توانســت دوام بیاورد؛ لذا باید 
آمریکایی ها در برابر این جنایت ها پاسخگو 

باشند.

وی افزود: دریــا، محور توســعه اقتصادی 
اســت به همین جهــت همه کشــورهای 
دارای ســاحل دریایی آن را بــه عنوان یک 
فرصت برای خود می دانند و از آن اســتفاده 
می کنند؛ ما در برنامه توســعه کشور مانند 
توسعه مکران راهبردهای دریایی را دنبال 
می کنیم؛ البته توسعه اقتصاد دریا با امنیت 
دریا رابطه مســتقیم دارد، لذا مــا در دریا 
نیازمند توســعه امنیت هم زمان با توسعه 

اقتصادی هستیم.
ســردار جلالی با تاکید بر اینکه هیچ توسعه 
اقتصادی بدون توسعه امنیت میسر نیست، 
ادامه داد: برای نیروهای مســلح خیلی قابل 
توجیه نیست که بخواهند به تنهایی توسعه 
فعالیت های دریا پایه را برعهده بگیرند چون 
این موضوع باید در قالب امنیت چند جانبه 
ابعاد مختلف توســعه فعالیت های دریاپایه 
دیده شود بنابر این تحقق آن فقط بر عهده 

نیروهای مسلح نیست.

وی در ادامه اظهار کرد: برای توسعه امنیت 
نیاز به توســعه قدرت دریایی داریم که این 
در چند ســال اخیر به ویژه در خلیج فارس 
محقق شده است؛ عمق محدود خلیج فارس 
قابلیت ها و محدودیت های خاصی دارد، به 
این صورت که ایران بــرای تولید قدرت در 
خلیج فارس متکی به ســاحل است و وجود 
جزایر متعدد به جهت پدافنــد غیر عامل، 

ویژگی های خاصی را به وجود آورده است.
ســردار جلالی تصریح کرد: قدرت دریایی 
ایران در خلیج فارس موجب شده تا آمریکا 
ناوگان نیروی دریایی خود را از منطقه خارج 
کند و حتی پایگاه فرماندهی ســنتکام نیز 
از قطر به آمریکا منتقل شــود زیرا در بازی 
جنگ، آمریکایی ها می داننــد چنانچه هر 
جنگی در منطقه خلیج فــارس روی دهد 
آن ها بازنده خواهند بــود؛ همچنین زمانی 
که رژیم صهیونیســتی و دولت انگلیس یا 
بقیه با شرارت تمام در دریاهای دوردست و 
در تنگه جبل الطارق، در مدیترانه یا جاهای 
دیگه با اعمال فشار کشتی های ما توقیف یا 
برای آن ها مزاحمت ایجاد می کنند، قدرت 
دفاعی و دریایی ما باعث شده آن ها وادار به 

عقب نشینی شوند.
وی افزود: البته برای اینکــه قدرت دفاعی 
و دریایی کشور بیشــتر بروز یابد، نیازمند 
زیرســاخت های ســاحلی در حوزه دریای 

عمان و زیرســاخت های دریایی به صورت 
دو کارکــردی دفاعــی و اقتصــادی مانند 
زیرســاخت های ارتباطــی فرودگاهــی، 
راه های ارتباطی و خطوط ریلی هســتیم تا 

بتواند صادرات و واردات را تسهیل کند.
ســردار جلالی با بیان اینکه اقدام جسورانه 
گروه ۸۶ توانســت بن بست شــکنی کند، 
اضافه کــرد: تاکیــد می کنیم که توســعه 
امنیــت دریایی ضامــن توســعه امنیت 
اقتصــادی کشــور اســت؛ بنابرایــن اگر 
می خواهیم در دریاهای دوردســت حضور 
داشته باشیم طبیعتاً نباید اتکای ما به چند 
شناور باشد بلکه باید ســاخت شناورهای 
اقیانوس پیمــا را داشــته باشــیم؛ البته در 
کنار توسعه زیرســاخت های دوگانه دفاعی 
- اقتصادی، تجهیزات، ابزارها و شناورهای 
اقیانوس پیما، نیازمنــد راهبردهای همگرا 
نیز هســتیم تا بتوان برای کشــور اقتدار و 

افتخار ایجاد شود.

باقری: مردم بستر اساسی نقش آفرینی هستند

لیست صدای ملت محصول هیچ ائتلافی نیست

خریدار   رهبر معظم انقلاب اســلامی با 
اشاره به انتخابات 11 اسفند فرمودند: همه 
باید در انتخابات شــرکت کنند. انتخابات 
رکن اصلی نظام جمهوری اســلامی است. 

راه اصلاح کشور انتخابات است.
 رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران 
نفر از مردم استان آذربایجان شرقی، »نگاه 
به خود« برای »تقویت نقاط قوت، کامیابی و 
رفع نقاط ضعف« و نگاه هوشمندانه و بدون 
انفعال به دشمن را دو وظیفه مهم و اساسی 
برشمردند و با تأکید بر اهمیت وحدت ملی 
و انتخابات 11 اســفند به عنــوان راه حل 
مشــکلات و اصلاح امور، همه را به شرکت 
پرشــور در این رویداد مهم ملی فراخواندند 
و نکات مهمی را در بــاب چگونگی انتخاب 
نامزد اصلــح، اتقان و ســلامت انتخابات و 
پرهیــز از بداخلاقی هــای انتخاباتی بیان 

کردند.
رهبر انقلاب، جبهه اســتکبار را بی شــک 
مخالف انتخاباتِ ایران دانســتند و گفتند: 
انتخابات، مظهر جمهوریت نظام است و به 
همین علت است که مســتکبران و آمریکا 
که هم با جمهوریت و هم با اســلامیت نظام 
مخالفند، با انتخابات و حضور پرشــور مردم 

پای صندوق های رأی مخالف هستند.
ایشــان با اشــاره به درخواســت یکی از 
رؤسای جمهور قبلی آمریکا از مردم ایران 
برای شــرکت نکردن در یکی از انتخابات 
گذشــته، گفتنــد: آن رئیس جمهــور، 
ندانســته به ایران کمک کرد زیرا مردم از 
سر لج و مخالفت با او، بیشــتر و پر شورتر 
از همیشه در انتخابات شــرکت کردند به 
همین علــت آمریکایی ها دیگــر اینگونه 
سخن نمی گویند اما با شیوه های مختلف 
به دنبــال دور و مأیوس کــردن مردم از 

انتخابات هستند.
رهبر انقلاب، انتخابــات را رکن اصلی نظام 
جمهــوری اســلامی و راه اصلاح کشــور 
خواندنــد و گفتند: همه بایــد در انتخابات 
شرکت کنیم. کسانی هم که به دنبال ترمیم 
و حل مشــکلات هســتند، راه درست آن، 

انتخابات است و باید به انتخابات رو کنند.
ایشــان، انتخاب اصلح را ضروری دانستند و 
افزودند: همه افرادی که از نظارت شــورای 
نگهبان عبور کرده اند، صالح هســتند اما به 

حکم عقل باید از بین آنهــا، افراد صالح تر را 
انتخاب کرد و برای شــناخت اصلح، مردم تا 
جایی که توان بررســی دارند تحقیق کنند 
و اگر نمی توانند، به نظــر افراد مورد اعتماد، 

توجه و عمل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای وظیفه سخنوران 
و افراد مقبول را تشــویق مردم به حضور در 
انتخابات خواندند و تأکیــد کردند: افرادی 
هم که وارد میــدان انتخابات شــده اند، از 
بداخلاقــی، بددهنی و توهیــن و تهمت به 
دیگــران در تبلیغــات و فضــای مجازی و 
همچنین از سیاه نمایی و بیان مطالب دروغ 
و خلاف واقع برای جلب نظر مردم اجتناب 
کنند چرا که این کارها موجب سلب برکت 

و عنایت الهی است.
ایشــان با تأکید بر رعایت صحت، سلامت 
و اتقــان انتخابات بــه عنــوان مطالبه ای 
همیشــگی از مســوولان افزودند: البته در 
طول این چند دهه، هرگز تخلف انتخاباتی 
به معنای مورد ادعای دشمن مشاهده نشده 
و این حرف آنان بی اساس است. در مواردی 
هم که برخــی ادعاهایی مطرح کردند، پس 
از تحقیق و بررسی برخی تخلفات مشخص 
شــد اما هیچگاه این تخلفــات تغییری در 
نتایج کلی به وجود نیــاورده بود و انتخابات 

در کشور همیشــه صحیح، ســالم و متین 
برگزار شده است.

رهبر انقــلاب، اتحــاد ملت ایــران را رمز 
پیروزی و استمرار انقلاب اسلامی خواندند 
و تأکید کردند: در آینــده نیز باید همچون 
یــدِ واحده ایــن مســیر را ادامــه دهیم و 
اختلاف های ســلیقه ای و سیاســی نباید 
در وحدت ملــی ایران در مقابل دشــمنان 

تأثیرگذار باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تشکر صمیمانه 
از مردم سراسر کشــور به خاطر راهپیمایی 
پرشــور ۲۲ بهمن، گفتند: ملــت در همه 
شهرهای بزرگ و کوچک و روستاها، همت و 
سرزندگی و سرافرازی انقلابی خود را نشان 
داد و کسانی را که خواهان دل مردگی مردم 
ایران و فراموش شــدن ۲۲ بهمن هستند، 

غافل گیر کرد.
ایشــان با تقدیر از برقرارکننــدگان فداکارِ 
امنیتِ راهپیمایی سراســری، راهپیمایی 
پرمعنای ملــت را باعث افزایــش انگیزه و 
روحیه مسئولان دانســتند و افزودند: این 
حضــور ملی، خــون تــازه ای در رگ های 

جامعه، ملت و مسئولان می دمد.
ایشــان در همین زمینه افزودنــد: برخی 
به حق نگــران افزایــش به خــارج رفتن 

برخی متخصصان هســتند امــا روی دیگر 
این مســاله، قدرت ایران در صــدور افراد 

متخصص و اثرگذار است.
رهبر انقــلاب در تبیین بخــش دیگری از 
ابعاد وظیفه نــگاه به خود یعنی شــناخت 
نقاط ضعــف و تلاش بــرای برطرف کردن 
آنها گفتند: در کنار نقاط قوت، نقاط ضعفی 
هم داریم که کم هم نیستند از جمله اینکه 
ما در ســاخت یک اقتصادی قوی ملی عقب 
هستیم و با وجود کارهای خوب انجام شده 
اما در عدالت اجتماعی، اقتصادی و قضایی 
که از برترین شــعارها و بزرگ ترین اهداف 
انقلاب بوده تا نقطه مطلــوب فاصله زیادی 

داریم.
عقب بــودن در ریشــه کنی آســیب های 
اجتماعــی همچــون طــلاق و اعتیــاد و 
مشکلات اخلاقی و همچنین فاصله داشتن 
با سبک زندگی اســلامی از جمله دوری از 
اسراف و اشــرافی گری از دیگر نقاط ضعفی 
بود که رهبر انقــلاب، کار و تلاش برای رفع 

آنها را وظیفه همه دانستند.
ایشــان در تبیین وظایــف همگانی برای 
تقویت نقاط قوت و رفع نقاط ضعف، وظیفه 
دولت و مجلس و دیگر مراکز رسمی را عزم 
راسخ، کار مداوم، سلامت در عمل، صداقت 

با مردم و ترجیح منافع ملی بر سود شخصی 
خواندند و افزودند: امروز بحمدالله مسئولان 
ارشد کشور از این امتیازات برخوردارند اما 
این خصوصیات مثبت باید در همه سطوح 

مسئولان حاکمیتی گسترش پیدا کند.
حضرت آیت الله خامنــه ای وظیفه نخبگان 
را هم احساس مســئولیت برای شناسایی 
خلأهــا و منافذ خطــر و کمــک فکری به 
مسئولان برای بســتن آنها برشمردند و در 
تبیین وظایف متعدد جوانان گفتند: امروز 
جوانان زبده زیادی در بدنه دولت مشــغول 
به کار شــده اند، جوانان که پیشران جامعه 
هستند باید آمادگی و صلاحیت های لازم را 
برای حضــور در میدان های گوناگون فردا و 
ایفای مسئولیت های سنگین در خود ایجاد 

کنند.
ایشــان وظیفه عموم مــردم را حفظ اتحاد 
ملی و حمایت از مسئولان و خدمتگزاران و 
کارهای خوب خواندند و گفتند: همه توجه 
داشته باشــند که انجام دادن این وظایف و 
مسئولیت ها، عمل جهادی در مقابل دشمن 
اســت؛ چرا که آنها نمی خواهند این وظایف 
محقق شود و به همین علت با هر کار خوبی 
که در جمهوری اسلامی انجام شود، مخالف 

هستند.
رهبر انقلاب پــس از تبیین ابعــاد وظیفه 
اساســی نگاه به خود، در بیان وظیفه مهم 
دوم یعنی »نگاه به دشمن«، گفتند: باید از 
دشــمن و مکر و حیله و ابزارهای آن غفلت 
نکنیم و ضمــن اینکه دشــمن را ضعیف و 
ناتوان فرض نمی کنیم از او و تهدید و فشار و 

عربده کشی هایش نترسیم.
ایشــان علــت نیرنگ هــا و فشــارهای 
عصبــی بدخواهان ایــران را نقــاط قوت و 
پیشرفت های انقلاب اســلامی دانستند و 
افزودند: نباید در مقابل دشمن منفعل شد 
چرا که سیاست آنها تحقیر و منفعل کردن 

طرف مقابل است.
در ابتــدای ایــن دیــدار حجت الاســلام 
والمسلمین آل هاشــم نماینده رهبری در 
استان آذربایجان شرقی و امام جمعه تبریز، 
مردم منطقه آذربایجان را علمدار مبارزات 
انقلابی ملت برشمرد که در مقاطع مختلف 
تاریخــی، دشــمنان و اختلاف افکنــان را 

مأیوس و مغلوب کرده اند.
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رئیسسازمانامورمالیاتیکشور:
سلبریتی ها با غوغاسالاری به دنبال فرار 

مالیاتی هستند
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: بهانه های مختلف سلبریتی ها 

برای عدم پرداخت مالیات به هیچ عنوان مورد قبول نخواهد بود.
محمدهادی ســبحانیان، رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: 
متاسفانه در چند وقت اخیر  غوغاسالاری از سوی برخی از سلبریتی ها 
و ورزشــکاران در خصوص عدم پرداخت مالیات به بهانه کســب مدال 
و جایزه مطرح شــده بود که در ایــن زمینه باید اعــلام کنیم که مگر 
می شود فردی چند ده میلیارد تومان به حسابش واریز شود، اما مالیات 
پرداخت نکند.به گفته وی  چــرا باید معلم، کارگر، پرســتار و کارمند 
هر ماه مالیات پرداخت کند، اما یک فردی کــه 10 میلیارد تومان پول 
در حســاب آن ها واریز می شــود به راحتی بگوید من مالیات پرداخت 

نمی کنم و این موضوع با عدالت مالیاتی به هیچ عنوان سازکار نیست.
وی تاکید کرد: تا زمانی که در ریاست ســازمان امور مالیاتی قرار دارم 
اجازه این غوغاسالاری را در حوزه سلبریتی و فضای مجازی نمی دهم و 

همواره شفافیت مالیاتی را در تمامی بخش ها اعلام می کنم.

معاونمرکزآموزشسازمانامورمالیاتی:
وده معاف است اصل طلا از مالیات بر ارزش افز

معاون پژوهشی مرکز آموزش ســازمان امور مالیاتی کشور گفت: اصل 
طلا از جمله کالاهایی است که از مالیات بر ارزش افزوده معاف است.

 »اشــکان هراتی« بیان داشــت: طبق قانون دائمی مالیــات بر ارزش 
افزوده مصوب 1۴00، اصل طلا معاف از مالیات بر ارزش افزوده اســت 
و در خرید طلا، فقط اجرت طلا محاسبه می شــود و خریدار هیچگونه 
مالیاتی غیر از آن نباید بپردازد.وی تصریح کــرد: با اجرای قانون پایانه 
های فروشگاهی و سامانه مودیان و از طریق جریان صدور صورتحساب 
الکترونیکی، شفافیت ایجاد می شود و دیگر خریدار بابت کالای معاف 

از مالیات بر ارزش افزوده مالیات پرداخت نمی کند.
معاون پژوهشی مرکز آموزش سازمان امور مالیاتی خاطرنشان کرد: در 
صورتحســاب الکترونیکی، یک بار مالیات بر ارزش افزوده کالا دریافت 
می شود و ســازوکار آن طوری طراحی شــده که امکان اخذ مالیات از 
کالای معــاف و اخذ دوباره مالیات امکانپذیر نیســت، امــا در غیر این 

صورت فروشنده می  تواند ارزش افزوده دیگری نیز از افراد بگیرد.

هراتی افزود: همه کالاها در ســامانه مودیان با ذکر شماره سریال ثبت 
شده اســت و افراد می  توانند با در دست داشتن شــماره سریال کالا از 
اصل و تقلبی بودن آن اطمینان حاصل کنند. صورتحساب الکترونیک 
مالیاتی دارای ســریال ۲۲ کاراکتری منحصر به فردی است که اقلام و 
اطلاعات آن متناســب با نوع کسب و کار توسط ســازمان امور مالیاتی 
تعریف شده و شناســه کالا )1۳ رقمی( و نرخ مالیات آن مشخص شده 
اســت.وی با تاکید بر اینکه از اول دی ماه اشــخاص مشمول مکلفند 
صورتحســاب الکترونیک صادر کننــد، گفت: اعتبار فروشــگاه ها در 
صدور صورتحساب الکترونیکی اســت. توصیه می شود مصرف کننده 
از کسانی خرید کند که صورتحســاب الکترونیکی صادر می  کنند، زیرا 
به طور قطع کسانی که صورتحســاب الکترونیکی صادر می  کنند، جزو 

فروشگاه و کسب و کارهای معتبر هستند.

رئیسانجمنخدماتپسازفروشخودروتاکیدکرد
وم تدوین یک استاندارد مشخص برای  لز

وهای برقی خودر
رئیس انجمن صنفی خدمات پــس از فروش خودرو با اشــاره به لزوم 
برخورداری از اســتانداردهای مدون در خصوص خودروهای برقی در 
کشور گفت: هنوز یک اســتاندارد مشــخص در خصوص خودروهای 
برقی تدوین نشده و نیاز است هر چه زودتر استاندارد لازم در این رابطه 
تدوین شــود. بهزاد پناهی - رئیس انجمن صنفی شرکت های خدمات 
پس از فروش خودرو - در همایش خدمات پــس از فروش خودروهای 
برقی در رابطه با لزوم حرکت به ســمت اســتفاده از خودروهای برقی 
گفت: اخیرا بحث خودروهای برقی شــتاب بالایــی گرفته و در وزارت 
صمت نیز عزمی جدی برای ورود این خودروها به بازار و ناوگان حمل و 
نقل کشور صورت گرفته است. با این حال متاسفانه هنوز یک هم زبانی 
واحد در بخش خودروهای برقی وجود نــدارد و ابتدا باید این همزبانی 
مشــترک، شــکل بگیرد.پناهی افزود: ورود خودروهای برقی به بازار و 
ناوگان های حمل و نقلی کشــور اجتناب ناپذیر است و باید از خدمات 

پس از فروش این خودروها غافل نمانیم.

وی در ادامه به همکاری انجمن خدمات پس از فروش خودرو و شرکت 
بازرســی کیفیت و اســتاندارد ایران )ISQI( اشــاره کرد و گفت: طی 
برخی مطالعات علمی و پژوهشی، بررسی و تحقیقات لازم در خصوص 
خودروهای برقی و الزامات خدمات پس از فــروش آن صورت گرفته و 
مقرر اســت نتیجه آن به عنوان پیش نویس آیین نامــه خدمات پس از 

فروش خودروهای برقی، به وزارت صمت پیشنهاد شود.
رئیس انجمن صنفی خدمات پس از فــروش خودرو، در مورد نبود 
استاندارد و قوانین مشــخص در رابطه با اســتفاده از خودروهای 
برقی گفت: هنوز در خصوص خودروهای برقی هیچ اســتانداردی 
تهیه و تدوین نشده اســت و دولت باید در خصوص این خودروها 
و الزامات آن که از نیازهای جامعه اســت، هر چه زودتر ورود کند 
تا شاهد یک استاندارد تدوین شــده در خصوص خودروهای برقی 

باشیم.
 )connected car( وی در پایان، به جای خالی سیستم خودرو متصل
در صنعت خودروسازی کشور اشــاره کرد و گفت: سیستم خودروهای 
متصل یکی از مهم ترین بخش های خدمات پس از فروش اســت که با 
برقراری ارتباط با عرضه کننده و مالــک خودرو تمامی نواقص و معایب 
خودرو را هشــدار داده و از ایجاد صدمات بیشــتر به خودرو جلوگیری 
می کند که متاســفانه جای خالی این سیستم در صنعت خودروسازی 

کشور به شدت احساس می شود.

بازار

رییــس کنفدراســیون صــادرات بــا بیــان اینکه 
حمایت از تولید لازم اســت اما نه بــا ارزان خریدن ارز 
صادرکنندگان، گفت: جایگزینی سیاســت گذار ارزی 
به جای سیاســت گذار تجاری منجر بــه گرانی کالای 
وارداتی شده اســت.محمد لاهوتی، رئیس کمیسیون 
توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران در نهمین نشست 
هیأت نمایندگان اتــاق ایران اظهار کرد: از ســال ۹۷ 
صادرکننده هــا با تعهــد ارزی و نرخ دســتوری بانک 
مرکزی مواجه هســتند. اگرچه بــا کاهش ارزش پول 
ملی، بخشــی از اقتصاد متضرر می شــود ولی اقتصاد 
کشورهای مختلف با افزایش نرخ ارز در بخش صادرات 

منتفع می شوند.
وی افــزود: در نتیجه ایــن افزایش نــرخ ارز در حوزه 
صادرات بخشی از خسارت کشــورها جبران می شود 
ولی در ایــران به دلیل خودتحریمی هــا این فرصت از 
دســت رفت و حداقل منافع ارزی با افزایش صادرات و 

تولید ارزآور حاصل شد.

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران اظهار 
کرد: از ســال ۹۷ موضوع رفــع تعهد ارزی و 
عرضه ارز در نیما برای شــرکت های بزرگ 
حل شده اســت ولی ۴۵00 کارت بازرگانی 
صادراتی فعال که حــدود 10 تا 1۲ میلیارد 
دلار ارز کشور را تأمین می کنند و بیشترین 
نــرخ اشــتغال را در اقتصاد کشــور دارند، 

همچنان گرفتار هستند.
وی تصریح کرد: سیاست گذار نرخ دلار کانال تلگرامی 
را قبول ندارد و ما هم قبول نداریم ولی این در شرایطی 
اســت که سیاســت گذار نظام ارزی قادر باشــد نرخ 
تلگرامی را به نرخ خود نزدیک کند و تقاضا را بر اساس 
نرخ تصویب شده در اختیار بگذارد و بعد انتظار داشته 
باشد ارز صادراتی را با نرخ دستوری، صادرکننده ها در 

اختیار بانک مرکزی قرار دهند.
لاهوتی افزود: چطور ممکن اســت تولیدکننده ای که 
نیازمندی ارزی ندارد، در شرایط تورم، افزایش حقوق 

برای کارکنان خــود دارد و نرخ ارز مواد اولیه 
کالایش هم آزاد اســت ولی در نهایت با 1۵ 

درصد کمتر به بانک مرکزی بفروشد؟
وی با تأکید بر اینکه حمایــت از تولید لازم 
اســت اما نه از جیــب صادرکننــده و ارزان 
خریدن ارز آنها، افــزود: چه اتفاقی افتاده که 
کالای وارداتی گران تر شــده است؟ آیا این 
به دلیل جذابیت واردات اســت؟ این نشان می دهد که 
جایگزینی سیاســت گذار ارزی به جای سیاست گذار 

تجاری این موضوع را تحت تأثیرگذار قرار داده است.
رئیس کمیســیون توســعه صادرات غیرنفتی ایران 
گفت: مصوباتــی که در کمیته هــای مختلف تصویب 
می شود و اجرای آن زمان بر است، آزاردهنده است. 1۸ 
ماه قبل برای ســال ۹۷ تعیین تکلیف شد تا بدهکاران 
ارزی و کارت های تعلیق شــده به صورت ریالی، بدهی 
خود را بپردازند ولی هنوز اجرایی نشده و آنها به سمت 

کارت های یک بارمصرف سوق داده شده اند.

لاهوتی افزود: ورود موقت یکی از ابزارهای مهم تأمین 
مواد اولیه واحدهای تولیدی اســت؛ ایــن موضوع از 
1۳۹۷ تا 1۴01 تعیین تکلیف نشــده و بین گمرک و 
بانک مرکزی برای ارسال ســی دی مشکلاتی به دلیل 
سیستمی نشــدن اســت. عوارض صادراتی و دریافت 
مالیات علی الحســاب از ورود موقت یکی از مشکلات 
است. ورود موقت یعنی عوارضی پرداخت نشود و اینها 

برای صادرکننده ها رنج آور شده است.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران با تاکید بر اینکه 
باید جایگاه ســازمان توســعه تجارت بــه آن اصل و 
واقعیتش برگردد، گفت: لازم اســت کــه تعهد ارزی 
بــرای صادرکننده های محصولات کشــاورزی حذف 
شــود. روشــی ایجاد شــود که متناســب با وضعیت 
صادرکننده های بخش خصوصی کــه از انرژی ارزان 
استفاده نمی کنند، باشــد. همچنین با روشی تنظیم 
بازار انجام شــود تا صادرکننده با عوارض غیرمنطقی 

و ممنوعیت و محدودیت مواجه نکند.

صادرات

خریدار  وزیر امور اقتصــادی و دارایی با 
بیان اینکه گمرک، از ابتدای تابســتان سال 
آینده، وارد فاز دوم هوشمندسازی خواهد 
شد، کاهش ۵0 درصدی تعداد بخشنامه ها 
و دســتورالعمل های حوزه تجارت خارجی 
کشور را دستاورد ارزشــمندی در تجارت 

خارجی کشور عنوان کرد.
 سید احســان خاندوزی طی ســخنانی در 
مراسم اختتامیه نشســت مدیران ستادی 
و اجرایــی گمــرکات کشــور و رونمایی از 
فاز اول گمرک هوشــمند، اظهار داشــت: 
مجموع زحماتی که همکاران ما در گمرک 
جمهوری اسلامی متقبل شدند، امروز ما را 
به این نقطه رسانده است که بتوانیم نقشی 
بســیار فعال در انضباط بخشــی به فرایند 

تجارت خارجی کشور ایفا کنیم.
وزیر اقتصاد بــا تأکید بر اینکه مــا به هیچ 
وجه به این دســتاورد قانع نیســتیم، ادامه 
داد: بنابراین، نمیخواهم بگویم که به نقطه 
مطلوب رســیده ایم؛ اما نســبت به ســال 
گذشته، در همین ایام، واقعا می شود گفت، 

گام مهمی رو به جلو برداشته ایم.
خاندوزی با اشــاره به همکاری بسیار خوب 
هیــات دولت بــا وزارت اقتصــاد و گمرک 
جمهوری اسلامی و بیان اینکه، دولت تقریبا 
با تمام پیشنهادهای این وزارتخانه به منظور 
اجرایی شدن این پروژه، موافقت کرد، افزود: 
خوشبختانه دســتگاه ها و ســازمان های 
همجــوار گمرک هم بســیار در این ارتباط 
کمک کردند و از این نظر سال بسیار فعال و 

اثر بخش را پشت سر گذاشتیم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به کاهــش میانگین 
متوســط زمان فرایند تشــریفات گمرکی 
کشــور از حدود 1۲ روز در یکسال پیش به 
کمتر از هفت روز در سالجاری، این موضوع 
را دســتاوردی مهم خوانــد و تأکید کرد: 
زمان پاسخگویی توسط گمرک جمهوری 
اسلامی باید بیشــتر از این هم کاهش پیدا 
کند.خاندوزی کاهــش ۵0 درصدی تعداد 
بخشــنامه ها و دســتورالعمل های حوزه 
تجارت خارجــی کشــور از ۲۳۵ مورد در 
10 ماهه سال گذشــته به 11۶ مورد در 10 
ماهه امسال را دســتاورد ارزشمند دیگری 
عنوان کرد که با تجمیــع اطلاعات مربوط 
به تمــام زوایای تجارت خارجی کشــور در 
قالب پنجره واحد تجارت فرامرزی، بخوبی 

تکمیل شده است.
وی یادآور شــد: گــزارش هــای گمرک 
جمهوری اســلامی، دیگر مثل گذشــته، 

فقط شــامل اطلاعــات ســنتی کالاهای 
تجاری کشور نیســت.وزیر اقتصاد با تشکر 
از همراهــی معــاون اول رئیس جمهور در 
یک ســال گذشــته گفت: همراهــی آقای 
مخبر با وزارت اقتصــاد، کمک کرد که همه 
دولــت را درگیر کرده و به یــاری بطلبیم تا 
بتوانیم همزمان، از گــزارش صادرات نفت 
کشــور گرفته تا خدمات فنی مهندســی، 
برق و کالا های تجــاری گمرکی را مجموعا 
در یک گزارش مدون، داشــته باشیم. این 
گزارش، تبدیل به یک ســند پایه و یک ریل 
گذاری خوب برای ســالهای آینده خواهد 
شــد.خاندوزی عنــوان داشــت: گمرک 
جمهوری اســلامی در چهار راه تلاقی تمام 
دســتگاه های حوزه تجارت خارجی کشور 
ایســتاده اســت و اگر تا امروز موفقیتی به 
دست آورده اســت مرهون همکاری تمام 
بدنه و جبهه دست اندرکار تجارت خارجی 
کشور اســت.وی جبهه مذکور را عبارت از 
وزارت صمــت، خارجه، جهاد کشــاورزی، 
بهداشــت و درمــان، حــوز هــای مربوط 
بــه اســتاندارد و قرنطینه، پلیــس امنیت 
اقتصــادی و ... عنوان کرد.وزیــر اقتصاد در 
ادامه با اشــاره به افزایش چشــمگیر تعداد 
دســتگاه های آشکار ســاز )ایکس ری( در 
کشــور گفت: امیدوارم بتوانیم تا پایان سال 
آینده تمام رکوردهای گذشــته را در حوزه 
شــفافیت و هوشــمندی گمرک پشت سر 
بگذاریم.خانــدوزی همچنین بــا تأکید بر 

لزوم وجود یک فرماندهــی واحد مرزی در 
امور تجاری، بیان داشــت: این، یک آسیب 
شناسی بسیار جدی اســت و تا الان تلاش 
کرده ایم کــه بتوانیم، بخشــی از این عدم 
انســجام را که ضربــه و هزینــه آن متوجه 

فعالان اقتصادی است را کاهش دهیم.
وزیر اقتصاد تشــریفات گمرکــی را یکی از 
مهم ترین مصادیق هزینه مبادله در اقتصاد 
خواند و گفت: ما اگر بتوانیــم این هزینه را 
کاهش بدهیم، خودبخــود موجب کاهش 
هزینه تمــام شــده و قیمــت و در نتیجه 
افزایش رقابــت پذیری و بهــره وری کالا و 

خدمات فعال اقتصادی شده ایم.
خاندوزی با تأکید بر لزوم تســریع در پیوند 
پنجره هــای گمرکی خود به کشــور های 
همســایه و همســوی جمهوری اسلامی 
گفت: البتــه اتفاقات خوبــی در این زمینه، 
از جمله امضای ســند جامع اقدام مشترک 
فیمابین ایران و ترکمنســتان و نیز امضای 
موافقت نامه هایی با روســیه و بلا روس رخ 
داده است.وزیر اقتصاد افزود: محقق کردن 
هدفگذاری رئیس جمهــور مبنی بر اولویت 
دادن به تعاملات اقتصادی با همســایگان و 
کشور های همسو، مستلزم این است که ما 
بتوانیم پنجره گمرکی خودمان را، بصورت 
بر خط، با تمام طرف ها و شرکای تجاری به 
اشتراک گذاشــته و همه تغییرات احتمالی 
را به اطلاع آنها برسانیم.خاندوزی در بخش 
دیگری از ســخنان خود گفــت: اتفاقی که 

امروز در مورد بهره بــرداری از پنجره واحد 
تجارت فرامــرزی در امور گمرکــی افتاد، 
ثمره ماه ها تلاش بــود و امیدوارم که رئیس 
کل گمرک جمهوری اســلامی و همکاران 
شان، تا پایان بهار ســال آینده، این فاز را به 
پایان برســانند و ما اســتقرار کامل سامانه 
گمرکی کشور را در تابســتان سال 1۴0۳ 

داشته باشیم.
وی افزود: امیدواریم بتوانیم برای تابستان، 
وارد فــاز ۲ و مجموعه دیگــری از خدمات 

دیگر در سامانه گمرکی کشور بشویم.
وزیر اقتصــاد عنوان کرد: در مــاه های اول 
ورود به وزارتخانه، دســتگاه هــای متعدد 
نظارتی کشــور، نســبت به عــدم انتقال 
برخط داده ها با ســامانه جامع تجارت ابراز 
نگرانی می کردند.وی افزود: همین نگرانی 
در کمیســیون اصل ۹0 مجلس شــورای 
اسلامی، ســازمان بازرســی و قوه قضاییه 
وجود داشــت و دغدغه مقام معظم رهبری 
نیز کــه قالب بحــث مبارزه بــا قاچاق کالا 
مطرح می کردند نیز اشاره به همین موضوع 

داشت.
خاندوزی گفت: امروز افتخــار داریم که نه 
تنها آن دغدغه ها برطرف شده، بلکه سامانه 
جدید گمرکی کشور، به درجاتی کاملا فراتر 
دست یافته اســت و درخواستم از دوستان 
این اســت که سرعت اســتقرار و فراگیری 
سامانه را به حداکثر برســانند تا انشاالله در 
پایان بهار، جشن اســتقرار 100 درصدی 

ســامانه جدید گمرکی را در تمام گمرکات 
کشور، بگیریم.

وزیر اقتصــاد در ادامه، کمــک به گمرک 
جمهوری اســلامی برای ارتقــای ظرفیت 
پرسنلی و ســرمایه انســانی خود را یکی از 
نقاط اهتمــام این وزارتخانــه عنوان کرد و 
گفت: تلاش می کنیم، بتوانیم یک نسل تازه 
نفس را )با نگاه خاص به گمرک هوشــمند( 
در کنار نســل با تجربه گمرک ایران داشته 
باشــیم تا ذخیره ای برای ســالهای آینده 
کشور باشــد.وی تصریح کرد: اصرار من بر 
این اســت که حتما چه در جــذب و چه در 
پرورش نیرو ها، افق ۲0 سال آینده گمرکات 
کشور را در نظر بگیریم و کاری کنیم که در 
تراز اهداف و چشم انداز جمهوری اسلامی 
ایران، بتوانیم گمرک پیشــرو و الگو و قابل 
افتخار را همواره بــه عنوان یکی از نهادهای 
اثر بخش تجارت خارجی کشــور داشــته 
باشــیم.وی در خاتمه ابراز امیدواری کرد، 
حرکت جمعی مدیــران و کارکنان گمرک 
جمهوری اســلامی، منجر به این بشود که 
اگر آینــدگان خواســتند یــادی از دوران 
تحول گمرک ایران کنند، حتما این ســالها 

را بعنوان یک نقطه عطف در نظر بیاورند.
بر اســاس این گزارش، شب گذشــته و با 
حضور وزیر امور اقتصــادی و دارایی، از فاز 
اول گمرک هوشــمند، رونمایی شــد. این 
رونمایی در جریان مراسم اختتامیه نشست 
مدیران ســتادی و اجرایی گمرکات کشور، 
در محل گمرک فرودگاه مهرآباد و با حضور 

رسانه های جمعی صورت گرفت.
روز گذشته همچنین با حضور وزیر اقتصاد، 
از دستگاه های آشکار ساز در چهار گمرک 
کشــور، بصورت ویدئو کنفرانس رونمایی 
شــد. دو فقره از دســتگاه های آشکارساز، 
از نــوع کامیونــی، در گمــرکات چابهار و 

لطف آباد به بهره برداری رسیدند.
دو فقره آشکار ساز دیگر نیز از نوع چمدانی 
بودنــد که یــک دســتگاه آن در گمرکات 
ریمــدان و دو دســتگاه، در گمــرکات 

میرجاوه، بهره برداری شدند.
بت بر این گزارش، بــا بهره برداری از فاز اول 
گمرک هوشــمند، پنجره واحــد تجارت 
فرامرزی در امور گمرکی عملیاتی شــده و 
از طریق این ســامانه، امکان کنترل تمامی 
امور و فعالیت های وابســته به گمرک مانند 
صدور اســناد و ترخیص کالا ، ثبت سوابق 
و برنامه ریزی بر اســاس اطلاعــات دقیق 

موجود در این امور، فراهم می آید.

وری است اما نه از جیب صادرکننده رییس کنفدراسیون صادرات ایران :حمایت از تولید ضر

وزیرصمت:

رانتخواران دنبال تعیین قیمت اند

خریــدار   وزیر صمــت گفــت: برخی 
شرکت ها از همه رانت ها استفاده می کنند 
و درنهایت می خواهند تعییــن قیمت هم 
به عهده آن ها باشــد. باید از دید ملت هم به 
مســاله نگاه کنید. عباس علی آبادی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در نهمین نشســت 
هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: بــا مطالب و گفته هــای فعالان بخش 
خصوصی آشنا هســتم؛ من هم مانند شما 
ســال ها با این مشکلات دســت وپنجه نرم 
کرده و در این شرایط کار کرده ام؛ کما اینکه 
شــما هم در این شــرایط کار می کنید و به 

تعبیری رنج در گنج است.

وی با بیان اینکه گفته های بخش خصوصی 
را شــنیدم و همه اینها درست است، افزود: 
امروز صبح جلســه ای با رئیس جمهوری، 
وزیر امور اقتصادی و دارایــی، رئیس بانک 
مرکــزی داشــتیم و در آن جلســه هم به 
همین موضوع ها اشــاره شــد. البتــه باید 
صحبت های طــرف مقابل را هم شــنید. با 
تعامل سازنده باید مســائل بررسی شود و 
درنهایت راه حل هایی ارائه شود.علی آبادی 
ادامه داد: مــن و معاونــان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت آمادگی داریم در نشســت 
کمیســیون های تخصصــی اتاق ایــران با 
حضور همه ذی نفعان حضور داشته باشیم. 

بخشــی از این مشــکلات را می توان در آن 
نشست ها برطرف کرد و بخشی هم باید در 

هیأت دولت مطرح شود.
وزیر صمت بــا بیان اینکه در کنار مســائل 
روزمــره باید به مســائل تأثیرگــذار دیگر 
هم توجه کــرد، گفت: اطلاع مــا از هوش 
مصنوعی در حد دیتاســت ولی فهم دقیق 
و جامــع نداریــم. این موضوعــات همانی 
اســت که جهان اول و دوم و سوم را ساخت 
و بی توجهــی به این مــوارد تحول ســاز، 

مشکل آفرین است.
علی آبــادی تصریــح کــرد: از روی برخی 
از مســائل نیز باید عبور کرد؛ مــا هنوز هم 
نتوانســته ایم قیمت بنزیــن را حل کنیم و 
با آدرس اشــتباه دادن با مســائل برخورد 
می کنیم. نباید در محاســبات خود اشتباه 
کنیم.وزیر صمت در ادامه اظهار کرد: درباره 
عدم دخالت دولت در قیمت گذاری ها و نرخ 
ارز، نظر خود را گفته ام ولی مشــکلاتی هم 
وجود دارد و برخی شرکت ها از همه رانت ها 
اســتفاده می کنند و در نهایت می خواهند 
تعیین قیمت هم به عهده آن ها باشــد. باید 
از نگاه ملت هم به مســاله نــگاه کنید. اما 

وقتی فردی با تکیه بر دانــش خود، کالایی 
خلق کرده و از رانتی اســتفاده نکرده، باید 
از آن حمایت کرد.علی آبــادی اضافه کرد: 
ناتــرازی آب، برق و گاز واقعیت اســت و در 
کمیســیون های تخصصی بایــد برای حل 
این مشــکلات راه حل دهید؛ امــا برای بالا 
بردن بهره وری و کاهش مصرف هم راه حل 
داشته باشــید.وزیر صمت تصریح کرد: ما 
از اتاق ایران با تمام قــوا حمایت می کنیم. 
مقام معظم رهبــری معتقدند که همه چیز 
را به بخش خصوصی بســپارید و باید دولت 
نظارت کند. باید راهی پیدا کنیم و در مسیر 

درست این مسئله محقق شود.
وی با بیــان اینکه وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت در کنار بخش خصوصی است، اظهار 
کرد: باید تجارت را توســعه دهیــم. البته با 
کشورهایی تجارت آزاد و تجارت ترجیحی 
داریم؛ مشکلاتی هم وجود دارد که باید این 

مشکلات برطرف شود.
وزیر صمت تاکید کرد: باید ســند راهبردی 
حوزه صنعت تدوین شود. در این سند باید 
تمرکز را بر رفع مشکلات گلوگاه های کشور 
بگذاریم. بعد بــر اقداماتی که ثروت آفرین و 

اشتغال آفرین است، تأکید شود.
وی گفت: برای اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی، راهکارها و مدل هایی وجود دارد 
که می توانیم در کمیســیون های تخصصی 
اتاق ایران درباره آن هــا گفت وگو کرده و به 

راهبرد مشترک برسیم.
وزیر صمت در ادامه اظهار کرد: برخی افراد 
مطرح می کنند که با در نظر گرفتن ســطح 
درآمد مردم در ایران قیمت بنزین متناسب 
اســت اما در مقایســه با یک فرد اروپایی و 
مقایسه میزان درآمد او با هزینه ای که برای 
بنزین پرداخت می کند مشــخص می شود 
که قیمت بنزین در ایران ارزان اســت و در 

مصرف آن اسراف صورت می گیرد.
وی افــزود: یک فــرد ایرانی به انــدازه یک 
فرد اروپایی مصرف بنزیــن ندارد و مصرف 
بنزین در ایران بالاتر اســت.علی آبادی در 
مورد تجــارت ترجیحــی و آزاد هم گفت: 
با کشــورهای اورآســیا موافقتنامه تجارت 
آزاد بــه امضــا رســانده ایم. همچنیــن با 
ترکیه تجارت ترجیحی داریــم اما به دلیل 
اصلاحاتی کــه لازم دارد آن را فعــلًا اجرا 

نمی کنیم.
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 جذب ۵۰۰۰ نفر در آزمون استخدامی ماده 
ورش ۲۸ آموزش و پر

بنابر اظهارات مدیرکل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران، 
در راستای جبران و تامین نیروی انسانی، امســال ۵0۴۲ تن از طریق 

آزمون استخدامی ماده ۲۸ جذب آموزش و پرورش می شوند.
 مســعود بهرامی در نشســت خبری که با عنوان بررسی دستاوردهای 
آموزشــی و پرورشــی شهرســتان های اســتان برگزار شــد، تعداد 
دانش آمــوزان در حــال تحصیــل مــدارس دولتــی و غیردولتــی 
شهرســتانهای اســتان تهران را بیش از یک میلیــون و 1۲۵ هزار تن 

برشمرد.
وی با بیــان اینکه برای مقطــع ابتدایی رویکرد آموزشــی بازی محور 
تعریف شــده که در این راســتا طی یکسال گذشــته پرجمعیت ترین 
مدارس هر منطقه که دو نوبته هســتند را مجهز به بازی های آموزشی 
یا همان واقعیت مجازی) VR( کرده ایم افزود: برای اولین بار در تاریخ 
تاســیس اداره کل آموزش و پرورش شهرســتانهای اســتان تهران، 
میانگین امتحان نهایی دانش آموزان بالاتر از میانگین کشــوری شده 

است.
بهرامی در ادامه با اشــاره به اجرای اردوهای راهیان پیشــرفت، به ۲0 
مقصد اردویی اشــاره کرد که بــرای این دانش آموزان شهرســتانهای 

تهران برنامه ریزی شده است.
 مدیرکل آموزش و پرورش شهرســتان های اســتان تهــران در حوزه 
تربیت بدنی نیــز به تجهیز بیش از ۹۷0 اتاق ســلامت در مدرســه ها 
اشــاره کرد و ادامه داد:  در حوزه ســوادآموزی نیز پیش از این رتبه ۲۴ 
را داشــتیم اما امســال در ارزیابی وزارتخانه به رتبه ۷ در سواد آموزی 

رسیده ایم.
بهرامی از اخذ ۳0۲ سند مالکیت در طول ســال جاری خبر داد که 1۲ 

ملک مولدسازی شده اند.
وی با تاکید بــر اینکه در مهر ماه امســال ۷۳ فضای آموزشــی جدید 
تحویل و 10۹ پروژه عمرانی نیز در حال احداث است اظهار کرد: سرانه 
آموزشی شهرستان های استان تهران پیش از این ۳.۸ مترمربع بود که 
امروز به ۴.۷ متر مربع رسیده است. به جز مصوبات سفر رئیس جمهور، 

تمام مدارس جدید التاسیس با مشارکت خیرین ساخته شده است.
بهرامی میانگین تراکم جمعیت در کلاس های درس شهرســتان های 
اســتان تهران را ۳1.۸۴ دانش آموز اعــلام کرد که الاتــر از میانگین 

کشوری است.

شهردارمنطقه5تهرانخبرداد
بهره برداری از بوستان ۵۵ هکتاری دره فرحزاد 

در آینده نزدیک
شــهردار منطقه ۵ از بهره برداری فاز نخست بوســتان دره فرحزاد به 

مساحت ۵۵.۴ هکتار در منطقه ۵ در آینده نزدیک خبر داد.
 شــریفی در بیســت و چهارمین نمایشــگاه رســانه های ایــران در 
گفت وگویی در خصوص ســرانه های فضای ســبز منطقه ۵ شهرداری 
تهران گفت: به زودی بوســتان دره فرحزاد در منطقه ۵ به بهره برداری 

می رسد.

وی افزود: ظرف ماه های گذشته جلسات پیشرفت این پروژه به صورت 
هفتگی و مداوم برگزار شده چرا که این پروژه یکی از پروژه های اولویت 

دار شهر تهران بود که دنبال شد.
شــریفی تأکید کرد: فاز نخست این بوستان به مســاحت ۵۵.۴ هکتار 
به صورت طــرح ژینایی با حداقل دخالــت در توفوگرافی زمین و اقلیم 
محدوده اجرایی شــده و به این ترتیب انتظار می رود یکی از زیباترین 

بوستان های شهر تهران در این منطقه به بهره برداری برسد.

رئیسمرکزمطالعاتشهرداریتهراناعلامکرد
گام شهرداری تهران برای تبدیل مرکز مطالعات 

وهشی به مرکز پژ
رئیس مرکز مطالعات شــهرداری تهران تاکید کــرد: مرکز مطالعات 
شــهرداری تهران در آینده نزدیک با توســعه موضوع پژوهش در بدنه 

شهرداری به یک مرکز پژوهشی تبدیل می شود.
عطالله رفیعــی آتانی دربــاره تحول ســاختاری در مرکــز مطالعات 
شهرداری تهران گفت: این مرکز در حال گام برداشتن به سوی تبدیل 

به مرکز پژوهشی است.
وی افزود: این مرکز در گذشته پژوهش های مورد نیاز مدیریت شهری 
را از طریق به کارگیری پژوهشــگران انجام می داد اما مقرر شــده خود 
مرکز مطالعات شــهرداری تهران با حمایت شهردار تهران به یک مرکز 
پژوهشی تبدیل شود و با تشکیل کارگروه های تخصصی پژوهش های 

مورد نیاز مدیریت شهری را انجام دهد.
رفیعی آتانی تاکید کرد: مرکز مطالعات و برنامه  ریزی شهرداری تهران 
مشــکل بودجه ای ندارد و خوشــبختانه با حمایت های شهردار تهران 
برای پژوهش ها منابع مالــی لازم وجود دارد اما باید بدنه شــهرداری 
تهران پژوهش محور شــود که قطعا در آینده این موضوع از سوی مرکز 

مطالعات دنبال خواهد شد.

تاکید صحرائی بر واگذاری فضاهای 
بلااستفاده مدارس برای توسعه کودکستان ها و 

پیش دبستانی ها
وزیر آموزش و پرورش بر تســهیل واگذاری فضاهای مازاد و بلااستفاده 
مدارس و ســایر فضاهای آموزشی و پرورشــی در اختیار ادارات کل و 
آموزش و پرورش برای توســعه کودکســتان ها و دوره پیش دبستانی 

تأکید کرد.
رضامراد صحرایی در نشست مشترک شــورای معاونان وزارتخانه و 
مدیران کل آموزش و پرورش اســتان ها، با اشاره به بخشنامه صادره 
از ســوی وزارت آموزش و پرورش، بــر اجرای این دســتورالعمل 
برای تسهیل واگذاری فضاهای مازاد و بلااســتفاده مدارس و سایر 
فضاهای آموزشی و پرورشــی در اختیار ادارات کل و ادارات آموزش 
و پرورش برای توســعه کودکســتان ها و دوره پیش دبستانی تأکید 

کرد.
وی در ادامه به مدیران کل آموزش و پرورش اســتان ها گفت: توســعه 
پیش دبستانی و آماده ســازی نوآموزان برای ورود به مدرسه، به ارتقای 
کیفیت آموزشــی و پرورشــی دوره های بعد کمک می کند. همچنین 
با حمایت از ارائه خدمات کودکســتانی با اســتفاده از فضاهای مازاد و 
بلااســتفاده ادارات آموزش و پرورش، هزینه تمام شــده این خدمات 
کاهش می یابد که این به نفع خانواده ها و کودکان اســت و اثر مثبتی بر 

کاهش شهریه این مراکز می گذارد.

دیوار

معاون شهرســازی شهرداری تهران با اشــاره به ورود 
چینی ها به بازار مســکن تهران گفت: حضور چینی ها 
در بحث مسکن فقط در بعد سرمایه گذاری خواهد بود.

حمیدرضا صارمی در حاشیه جلسه امروز شورای شهر 
تهران با حضور در جمع خبرنگاران به بررســی لایحه 
در خصوص عوارض ساختمانی، ارزش افزوده ناشی از 
اجرای طرح های توسعه شــهری و بهای خدمات حوزه 
شهرســازی و ارزش معاملاتی موضوع تبصره 11 ماده 
100 قانون شهرداری تهران برای اجرا در سال 1۴0۳ 

در جلسه امروز شورای شهر تهران اشاره کرد.
وی با اشاره به عوارض ســاختمانی سال 1۴0۳ گفت: 
بر اســاس مصوبه شــورای شــهر تهران نرخ عوارض 

ساختمانی برای سال آینده 1۹ درصد نسبت 
به امسال افزایش خواهد داشت که در لایحه 
پیشــنهادی شــهرداری تهران تلاش شد تا 
حداقل افزایش عوارض را برای ســال آینده 
داشــته باشــیم؛ به طوریکه عوارض تجاری 
صفر درصد و عوارض مسکونی و اداری برای 

سال آینده 1۹ درصد افزایش خواهد داشت.
صارمی همچنین در خصوص عوارض ساخت و ساز در 
بافت فرسوده نیز گفت: از محور جنوب انقلاب به پایین 
بنا به پیشنهاد شورای شــهر تهران عوارضی دریافت 
نخواهد شــد و صددرصد رایگان خواهد بــود و برای 
محور شــمال انقلاب به بالا عوارض ۵0 درصد در نظر 

گرفته شده است.
وی در ارتباط بــا میزان صــدور پروانه های 
ساختمانی در ســال جاری اظهار کرد: ابتدا 
باید اشاره کنم که در ســال 1۴00، ۵۴00 
پرونده ســاختمانی و در ســال 1۴01، 10 
پرونده ســاختمانی و از ابتدای سال جاری 
تا کنون بیش از 1۲هزار پروانه ســاختمانی 

صادر شده است.
معاون شهرســازی و معمــاری شــهرداری تهران در 
خصوص اخبار مطرح شــده مبنی بــر ورود چینی ها 
جهت احداث مســکن در پایتخت افزود: در سفر اخیر 
شــهردار تهران با تیم همراه به چیــن، مذاکراتی در 

ارتباط با بحث مســکن انجام گرفت و حضور چینی ها 
در بحث مسکن فقط در بعد سرمایه گذاری خواهد بود.

وی با اشــاره به ظرفیت کشــور در ارتباط با ســاخت 
مســکن گفت: در ارتباط با مســکن ما هم مهندسین 
متبحر و هــم تکنولوژی پیشــرفته را داریم. به همین 
جهت در بخش مســکن چنانچه به نتیجه ای برســیم 
چینی ها در بخش ســرمایه گذاری مشارکت خواهند 
داشــت که با توجه به عید چینی ها، ادامه مذاکرات در 
بحث احداث مسکن توسط آنها به بعد از عید چینی ها 
موکول شــده و همانطور که گفته شد در بخش مسکن 
چینی ها در حوزه ســرمایه گذاری بویژه در بحث بافت 

فرسوده مشارکت انجام خواهند داد.

معاون مرکــز وکلا از افزایش نرخ ســازش زوجین در 
استان هایی که سامانه مسیر برای آنها راه اندازی شده 

است، خبر داد.
 حجت الاســلام والمســلمین محســن ابراهیمی در 
آئین تحلیف ۸1 نفر از مشــاوران خانواده مرکز وکلا، 
کارشناســان رسمی و مشــاوران خانواده قوه قضائیه، 
با اشــاره به نرخ نگران کننده طلاق در کشور با وجود 
فرهنگ دینی و ملی که خدشــه دار شــدن خانواده را 
برنمی تابد، گفــت: یکی از مهمترین و اساســی ترین 

اهداف دشمن برای ضربه زدن به ملت بزرگ 
ایران، هدف گیری حوزه خانواده است.

وی با تأکیــد بر اینکه خانواده قوی توســعه 
پایدار کشور و رشــد هم افزار و ســازنده را 
موجب خواهد شــد، افــزود: مداخلات در 
حوزه خانواده بســیار زمان بر است، لذا این 
مداخــلات بایســتی عمیق و دقیق باشــد. 

در ســال 1۳۹1 قانون گــذار تکلیفی را بــر عهده قوه 
قضائیه گذاشــت و آن هم راه اندازی مراکز مشــاوره 

خانــواده به صــورت تخصصــی و همکاری 
دادگاه هــای خانــواده برای پیشــگیری از 
طلاق و ارائه مشــاوره هدفمند برای اصلاح 
زوجین و همچنین ارائه خدمات مشاوره ای 
بــه خانواده هــا بود.معــاون مرکــز وکلا، 
کارشناســان رســمی و مشــاوران خانواده 
قوه قضائیه ادامه داد: از ســال 1۳۹۸ با آغازه 
دوره تحول قوه قضائیه این حوزه هم دچار تحول شــد 
و فرایند جذب مشــاوران خانواده به طور ویژه آغاز شد 

و تا کنون بیش از دو هزار مشــاور در قالب ۴00 مرکز 
مشــاوره خانواده، مراحل جــذب و بکارگیری را طی 
کرده اند.ابراهیمــی اضافه کرد: با رونمایی از ســامانه 
مســیر به صورت دقیق و نظارت پذیر کلیه فرآیندهای 
مشــاوره تحت نظارت و ارزیابی ویژه قرار می گیرد، در 
سامانه مسیر همه تراکنش های مالی و همه آنچه بین 
مراجع و مشاور رخ می دهد شفاف خواهد بود و در واقع 
همه فعالیت های مالی و خدمات حرفه ای مشــاوران 

نظارت پذیر خواهد شد.

شهرداری

سامانه

خریدار  روانشناس و مسؤول واحد صدای 
یارای انجمــن حمایت از حقــوق کودکان 
از برقراری ۵۴۵ مورد تمــاس با صدای یارا 
طی ۳ ماهه پاییز خبر داد و گفت: بیشترین 
مشــکلات مطرح شــده طی این تماس ها 
مربوط به غفلــت والدین، عــدم آگاهی از 
شــیوه های فرزندپروری، عدم آشــنایی با 
مســائل مربوط به بلوغ، مشــکلات مربوط 
به مدرســه، بی انگیزگی تحصیلی، مسائل 
ارتباطی با دوســتان و همسالان، احساس 
تنهایی و بی مســؤولیتی و همچنین ترس و 
اضطراب، بی هویتــی و بی هدفی در زندگی 

بوده است.
ســمیه امیدی، ضمــن ارائه آمــار تعداد 
تماس گیرنــدگان با صدای یــارا طی پاییز 
1۴0۲ اظهار کرد: طی پاییز امســال ۵۴۵ 
تماس  بــا صدای یــارا برقرار شــده که ۷۴ 
درصد این تماس ها متعلــق به مادران، ۲0 
درصد کودکان و ۶ درصد پــدران، خواهر، 
مادربزرگ، معلم و مربی یا بستگان کودک 

بوده است.
وضعیــت  درخصــوص  ادامــه  در  وی 
تماس گیرنــدگان بــه تفکیــک منطقــه 
جغرافیایی گفت: حــدود ۵۵ درصد تعداد 
تماس گیرنــدگان از تهران با صــدای یارا 
تمــاس گرفته اند و ۴۴ درصــد تماس ها از 
اســتان های البرز، پردیس، پرند، اصفهان، 
مشــهد، تبریــز و روســتاهای دورافتاده 
شــهرکرد، دلیجان بوده اســت. همچنین 
حدود ۸۷ درصد خانواده ها از خانواده های 
هســته ای، ۲۳ درصد تماس گیرندگان از 
نوع خانواده متارکه کرده، گسترده، تک والد 

و طلاق عاطفی بوده اند.
به گفتــه امیدی، بیشــترین گروه ســنی 
مادران مربوط به رده سنی ۳۵ الی ۵۵ سال 
بوده و 1۴ درصد در رده ســنی ۲0 الی ۳۵ 

سال قرار داشته اند.
روانشــناس و مســئول واحد صدای یارای 

انجمــن حمایت از حقوق کــودکان درباره 
میزان تحصیــلات  تماس گیرنــدگان نیز 
توضیــح داد: ۳۲ درصــد مــادران دارای 
تحصیلات کارشناســی، 1۴ درصد دارای 
دیپلــم، 1.۴ درصد بی ســواد، ۲.۷ درصد 
تحصیلات ابتدایی، ۵.۵ درصد متوســطه 
اول، ۲.۷ درصد متوسطه دوم و چهار درصد 
دارای دکتــری بوده اند. همچنیــن از نظر 
شغلی ۶۸ درصد مادران خانه دار و کارمند، 
دندان پزشک، پرستار، فروشنده، آرایشگر، 
حســابدار، شــغل آزاد، پرســتار کودک، 
تولیدی، مســئول فروش، شــغل آنلاین، 
مدیر فــروش، نماینده بیمــه، دبیر و تولید 

کننده کیف و کفش بوده اند.
امیدی در ادامه درخصوص میانگین ســنی 
و اشــتغال پدران تماس گیرنــده با صدای 
یارا نیــز بیان کرد: ۴۵ درصــد پدرانی که با 
صدای یارا تماس گرفته اند، در رده سنی ۳۵ 

الی۴0 ســال و ۳۵ درصد دیگــر نیز در رده 
ســنی ۴0 الی ۴۵ قرار داشته اند. همچنین 
۶۵ درصد پدران دارای شغل آزاد، کارمند، 
راننده، فروشنده، حســابدار، مدیر شرکت، 
پزشــک، اســتاد دانشــگاه، تولیدکننده و 

کشاورز بوده اند.
وی درخصوص آمار گرفته شده از مشکلات 
مطــرح شــده از ســوی تماس گیرندگان 
نیز یادآور شــد: پرتکرارترین مســائلی که 
طی تماس های مادران به آن اشــاره شده 
درخصــوص عــدم مســئولیت پذیری در 
کودکان، نگرانــی از مشــکلات مربوط به 
اینترنت و فضای مجازی، مشکلات مربوط 
به مدرســه، مســائل ارتباطی با دوستان و 
همســالان، پرخاشــگری و ناســازگاری، 

بی نظمی و عدم اعتماد به نفس است.
روانشــناس و مســئول واحــد صــدای 
یارای انجمــن حمایت از حقــوق کودکان 

خاطرنشان کرد: از بین گروه سنی کودکان 
بــا رنج ســنی 0 تــا 1۸ ســال، ۴۵ درصد 
تماس ها مربوط به گروه ســنی 1۲ الی 1۸ 
ســال، ۳۳ درصد مربوط به گروه  سنی پنج 
الی هفت ســال، ۲۴ درصد تماس ها مربوط 
به کودکان هفت الی 1۲ سال و هشت درصد 
تماس ها مربوط به گروه سنی 0 الی ۲ سال 

بوده است.
بنابر اظهارات امیدی، بیشــترین مشکلات 
مربوط به غفلــت والدین، عــدم آگاهی از 
شــیوه های فرزندپروری، عدم آشــنایی به 
مســائل مربوط به بلوغ، مشــکلات مربوط 
به مدرســه، بی انگیزگی تحصیلی، مسائل 
ارتباطی با دوســتان و همسالان، احساس 
تنهایی و بی مســئولیتی و همچنین ترس و 
اضطراب، بی هویتــی و بی هدفی در زندگی 

عنوان شده است.
وی درخصوص بیشــترین مشکلات مطرح 

شده مربوط به کودکان پنج الی هفت سال، 
توضیح داد: با توجه به آغاز ســال تحصیلی 
در نیمه اول این فصل بیشــترین مشکلات 
برای این گروه ســنی، وابســتگی به مادر 
که مشــکلاتی در پیش دبســتانی و ورود 
به مدرســه داشــتند و از نظر روحی دارای 
اضطراب و استرس، اضطراب جدایی، عدم 
توانایی در برقرار کردن ارتبــاط با دیگران 
بوده اند، مطرح شــده اســت. عدم آگاهی 
از شــیوه های فرزندپروری، پرخاشــگری، 
لجبازی، مشــکلاتی که با ورود کودک دوم 
پیش آمده اســت، مســائل مربوط به جدا 
کردن جای خواب، شب ادراری، مشکلات 
عادتی شامل دندان قروچه، ناخن جویدن، 
تیک عصبــی، بیــش فعالی و اســتفاده از 
دارو، مشــکل در صحبت کردن و ... از دیگر 

مسائل، عنوان شده است.
روانشــناس و مســئول واحــد صــدای 
یارای انجمــن حمایت از حقــوق کودکان 
یادآور شــد: مســائل ارتباطی با دوســت، 
عدم اعتمــاد بــه نفــس، بیــش فعالی، 
پرخاشــگری، اضطراب، اطلاعات در مورد 
بلوغ، مهارت حل مســئله، لجبــازی، عدم 
مســئولیت پذیری، مشــکلاتی که با ورود 
کودک دوم پیش آمده اســت، بی نظمی و 
مهارت دوست یابی از مشکلات مطرح شده 

برای کودکان ۷ الی 1۲ بوده است.
امیــدی در ادامــه در مورد نحوه آشــنایی 
تماس گیرندگان با صدای یــارا نیز اینگونه 
توضیح داد و گفت: آمار به دســت آمده در 
این زمینه حاکی از آن اســت که حدود ۵۵ 
درصد تماس گیرنــدگان از طریق معرفی 
دوســتانی که قبلا از صدای یارا مشــاوره 
گرفتند با انجمن آشنا شــده اند. همچنین 
۲۵ درصــد تمــاس گیرنــدگان از طریق 
جســتجو در اینترنت، مدرســه یــا مهد و 
آموزشگاه های آموزشــی، 1۴۸0 و 1۲۳ با 

صدای یارا آشنا شده اند.

خریدار  دادستان عمومی و انقلاب استان 
تهران گفت: با دســتگاهی که بــه تکالیف 
خود در قانون هوای پاک عمل نکرده باشــد 

قطعاً برخورد قانونی خواهیم کرد.
علی صالحی، دادســتان عمومی و انقلاب 
اســتان تهران در چهارمین جلسه کارگروه 
نظــارت و پیگیری حقوق عامــه با موضوع 
آلودگی هوا ضمن تبریک اعیاد شــعبانیه، 
گفــت: یکــی از موضوعاتی کــه در حوزه 
حقوق عامه پیگیــری می کنیم بحث هوای 
پاک است، با حضور مســئولان مربوطه در 
دادســرای تهران چهارمین جلسه کارگروه 
نظــارت و پیگیری حقوق عامــه با موضوع 
آلودگی هــوا مورد بررســی و پیگیری قرار 

گرفت.
وی افــزود: حســب اظهارات مســئولان 
مربوطه یکی از مسائلی که باعث آلایندگی 
جدی در شهر تهران می شود بحث خودروها 
و وسایل نقلیه فرسوده است. طبق گزارش 
مدیر کل محیط زیست اســتان تهران ۶1 
درصد از آلایندگــی هوا در تهران ناشــی 
از خودروهــای متحــرک اعم از ســواری، 
اتوبوس ها، تاکســی ها و مینــی بوس ها و 

وانت ها است.
دادســتان عمومی و انقلاب استان تهران؛ 
بیان کرد: در دادســرای تهران بر روی بحث 
جایگزینی خودروهای فرســوده و نوسازی 
ناوگان حمــل و نقــل عمومــی متمرکز 

شده ایم.
صالحی؛ اظهار کرد: مشــکلی کــه در این 
جلسه مطرح شد بحث تأمین اعتبارات لازم 
در این حوزه اســت که پیگیری های لازم از 
دستگاه های متولی صورت خواهد گرفت و 
نیاز است تمام دســتگاه ها به صورت جدی 

در این زمینه کمک کنند.
وی ادامه داد: بانک مرکزی در حوزه تأمین 
ارز بــرای واردات بخش عظیــم قطعات و 
لوازمی که ناوگان عمومــی نیاز دارد کمک 
کند و در حوزه دادســتانی ایــن موضوع را 

پیگیری خواهیم کرد.
دادســتان عمومی و انقلاب استان تهران، 
بیان کرد: موضوع دیگر بحــث تأمین برق 
و زیرســاخت های این خودروها اســت که 
پیگیری هــای لازم صــورت خواهد گرفت 
امیــدوارم که بتوانیــم در اســرع وقت و با 
پیگیری های تمــام دســتگاه هایی که در 

قانــون هوای پــاک مســئولیت دارند این 
مشکل را به حداقل برسانیم.

وی ادامــه داد: امیدواریم ظرف دو ســال 
آینده بتوانیم نــاوگان عمومی که مورد نیاز 
و مطالبه مردم اســت را پیگیــری کنیم تا 

مشکلات را برطرف کنیم.
صالحــی، اظهــار کــرد: در این حــوزه به 
دستگاه های مســؤول تذکرات لازم ارسال 
شــده اســت همچنین قبلًا پرونده ای در 
دادسرای تهران تشکیل شده که منتهی به 
صدور قرار جلب دادرسی و حکم قطعی نیز 
صادر شده اســت و اگر دستگاهی در زمینه 
زمینه کم کاری و ســهل انگاری کرده باشد 
و به تکالیف خــود در قانون هوای پاک عمل 
نکرده باشــد قطعاً برخورد قانونی خواهیم 

کرد.
ولی الله مهبــودی، معاون حقــوق عامه و 
پیشــگیری از وقوع جرم دادسرای عمومی 
و انقلاب تهــران نیــز این جلســه اظهار 
کرد: موضوع این جلســه بررسی عملکرد 
گزارش اقدامات دســتگاه های مســئول 
درباره اجرای قانون هوای پاک و مصوبات 
جلسه گذشــته همچنین ارائه برنامه اعضا 

و دستگاه های مسئول درباره از رده خارج 
کردن خودروهای فرســوده و ارائه برنامه 
اعضا و دستگاه های مسئول درباره توسعه 
و نوســازی ناوگان حمل و نقــل عمومی 

است.
در ادامه این جلسه دســتگاه های مسؤول 
طبق وظایفشان مطابق قانون درباره از رده 
خارج کردن خودروهای فرسوده که شامل 

اســقاط وســایل نقلیه موتوری فرسوده، 
بیمه مسئولیت از رده خارج کردن خودرو، 
تدوین و ابــلاغ آئین نامه اجرایــی ماده ۸، 
ممنوعیت تردد، حمل بار، مســافر، صدور 
گواهی معاینــه فنی و بیمه شــخص ثالث 
همچنین فروش و نقل و انتقال خودروهای 
فرســوده می شــود گزارش هایــی را ارائه 

کردند.

حضور چینی ها برای مسکن در پایتخت فقط در بعد سرمایه گذاری خواهد بود

وجین در استان ها با راه اندازی سامانه مسیر خ سازش ز افزایش نر



انتخاباتدرقابرسانهملی

دقیقه ۹۰ برای انتخابات برنامه ریزی نکنیم

فرهنگ
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 5
شماره1528 30بهمن1402 www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه

معاونهنریوزیرارشادمطرحکرد
جزییاتی از انتخاب دبیر بعدی جشنواره 

موسیقی فجر
معاون هنری وزیر ارشــاد با ارایه توضیحاتی از روند برگزاری و انتخاب 
دبیر آینده جشنواره موســیقی فجر از رایزنی با مدیران شهرداری برای 

گسترش تبلیغات آثار نمایشی و موسیقایی در طول سال خبر داد.
محمود ســالاری معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
حاشیه برگزاری مراسم اختتامیه ســی و نهمین جشنواره بین المللی 
موسیقی فجر در پاســخ به پرســش خبرنگار مبنی بر روند برپایی این 
دوره از جشــنواره بیان کرد: به یاری خداوند دوره سی و نهم جشنواره 
موسیقی فجر را پشت سرگذاشــتیم و به نظرم خیلی دوره فاخری بود. 
کما اینکه هم هنرمندان ارزنده ای در جشــنواره حضور داشــتند، هم 
آثار خوبی ارایه شــد و هم مخاطبان زیادی به تماشــای کنسرت های 
جشنواره نشستند. جشنواره ای که به اعتقاد من یکی از ماندگارترین و 
کم نظیرترین ادوار جشنواره موســیقی فجر بود و جا دارد از همه دست 

اندرکاران تشکر ویژه ای داشته باشم.
معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جواب سوال دیگری 
مبنی بر برنامه اجرایی معاونت امور هنری بــرای بهبود وضعیت فعلی 
تبلیغات شــهری آثار نمایشــی و موســیقایی چه در زمان برگزاری 
جشــنواره های فجر و چه در ایام دیگر در مقایسه با جشنواره فیلم فجر 
توضیح داد: البته باید حتما برای تبلیغات، بســته درستی را طراحی و 
تدارک ببینیم. موضوعی که متاسفانه مضایق بودجه اجازه نمی دهد به 
صورت کامل ایده ها را اجرایی کنیم. از آن طرف شهرداری هم مشاغل 
مختلفی را باید پوشــش دهد بنابراین بدیهی است که به طور کامل در 

خدمت ماجرای تبلیغات آثار هنری باشند.
وی افزود: ما باید این نقیصه را توسط فضاهای مختلف رسانه ای، فضای 
مجازی و دیگر بســترهای تبلیغاتی پوشــش دهیم. در حوزه تبلیغات 
شهری لازم است شــهرداری به صورت جدی تری وارد میدان شود تا 
بتوانیم معایب را هرچه زودتر برطرف کنیم. دوســتان در شــهرداری 
حتما مشغله های بیشتری داشتند که نتوانستند به این بخش بپردازند 
اما من فکر می کنم تا زمانی که شــهرداری خود را در عــزت و افتخار 
جشــنواره های فجر شــریک نداند، نمی تواند همراهی لازم را داشته 
باشد.وی یادآور شد: بنابراین همراهی شهرداری زمانی می تواند محقق 
شود که این جشنواره ها را جشنواره های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نبیند، بلکه ایــن رویدادها را متعلق به جمهوری اســلامی ایران بداند. 
وقتی چنین مســاله ای محقق شود قطعا حضور بیشــتری در میدان 

خواهد داشت.
ســالاری در پاســخ به پرســش دیگری مبنی بر انتخــاب دبیر آینده 
جشــنواره موســیقی فجر بیان کرد: هنوز به جمع بندی نرسیدیم اما 
به احتمال زیاد تا انتهای ســال جاری دبیر دوره چهلم جشــنواره بین 

المللی موسیقی فجر را معرفی می کنیم.

»بازگشت نورا« به ایتالیا رفت
فیلم کوتاه »بازگشت نورا« به کارگردانی علیرضا سعدی در هفدهمین 

جشنواره فیلم کوتاه گراند ایتالیا راه پیدا کرد.
 به نقل از مشــاور رســانه ای پروژه، فیلــم کوتاه »بازگشــت نورا« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی علیرضا سعدی در بخش رقابتی هفدهمین 

جشنواره فیلم کوتاه گراند ایتالیا )Corti a Ponte( حضور دارد.

فهرســت فیلم های کوتاه منتخب مسابقه رســمی این جشنواره که به 
۲ دسته انیمیشن و داستانی تقسیم می شــوند، روی سایت جشنواره 
منتشر شــد که برنامه جشــنواره بزرگ ۲0۲۴ را تشــکیل می دهند. 
جشــنواره فیلم کوتاه گراند ایتالیا بر فیلم های کوتاه هنری / حرفه ای 
متمرکز است و در این جشنواره، فیلم ها به زبان ایتالیایی یا با زیرنویس 

ایتالیایی برای مخاطبان نمایش داده می شوند.
هفدهمین جشــنواره فیلم کوتــاه گراند ایتالیــا )Corti a Ponte( از 
۳0 اردیبهشــت تا 11 خرداد 1۴0۳ مصادف با ۲0 می تا اول جوئن در 

پادووای ایتالیا بزرگترین منطقه فرهنگی ونیز برگزار می شود.
در خلاصه داستان این فیلم که ســومین فیلم کوتاه علیرضا سعدی به 
حساب می آید، آمده اســت: »نورا دختری است که آرزوی قاضی شدن 
دارد اما به خاطر مشکلاتی که برایش پیش می آید، تصمیم به مهاجرت 
می گیرد اما اتفاقی می افتد که ….«شــوکا دولتشــاهی، بهار خالقی و 

آرونا میرباقری بازیگران »بازگشت نورا« هستند.
فهرست عوامل فیلم کوتاه »بازگشت نورا« عبارتند از: کارگردان و تهیه 
کننده: علیرضا سعدی، نویسنده: ســمانه صبوری، مدیرفیلمبرداری: 
رضا تیموری، مدیر صدابرداری: شاهین پورداداشی، تدوین: اسماعیل 
منصف، مدیر تولید: مرتضی ابراهیمی، صداگذار: شاهین پور داداشی، 
اصلاح رنگ و نور: رضا تیموری، دســتیار یک کارگــردان و برنامه ریز: 
عرفان یزدانی، منشــی صحنه: بهــار خالقی، طراح صحنــه و لباس: 
عرفان یزدانی، طراح چهره پردازی: مهرناز محوی، دســتیار تولید: رضا 
روستایی، دســتیار یک فیلمبردار: سهیل ســیم صباحی، دستیاران 
فیلمبردار: امید کیانی و شایان یادگاری، دستیار صدابردار: امید کریم، 
دســتیار صحنه: امید امینی، دســتیار لباس: یگانه مهدی فر، دستیار 
تولید: رضا روســتایی، مدیر تدارکات: علیرضا احمدی، عکاس: شایان 
شمسایی، پوستر: سهیل دلیری، مشــاور رسانه ای: آزاده فضلی، پخش 

بین الملل: سولماز اعتماد.

»سفرهای سعدی« تندیس جشنواره پویانمایی 
را دریافت کرد

ســریال انیمیشنی »ســفرهای ســعدی« برگزیده جایزه ویژه هیات 
داوران سومین جشنواره پویانمایی و برنامه های عروسکی ایران شد.

 به نقل از روابط عمومی سریال، »ســفرهای سعدی« به تهیه کنندگی 
الهام نادری فرید، تندیس جشــنواره، دیپلم افتخــار و جایزه نقدی را 
برای بهترین اثر با موضوع رویکرد روایت معرفی مفاخر و تاریخ ادبیات 
ایران از سوی هیأت داوران سومین جشــنواره پویانمایی و برنامه های 

عروسکی ایران دریافت کرد.
سریال »سفرهای ســعدی« اقتباســی آزاد از آثار ادیب بزرگ ایران، 
سعدی شــیرازی اســت که اغلب آنها از خاطرات مرتبط با سفرهای او 
برداشت شــده اند. عباس کریمی عباسی سرپرســت نویسندگان این 
سریال اســت که ۲ فصل و ۲۶ قسمت تهیه و پخش شــده و اکنون در 

رسانه تلوبیون قابل مشاهده است.
ســامان عبدی نژاد کارگردانی آن را بر عهده داشته است و در دوبله آن 
از گویندگان بنام دوبله نظیر اکبر منانی، تورج نصر و یاســر فرهادی که 

صدای نقش سعدی را بر عهده داشته استفاده شده است.
سومین جشــنواره تولیدات پویانمایی و برنامه های عروسکی ایران در 

زاهدان برگزار شد.

قاب

محمدرضا خوش فرمان مستندســاز از ساخت مستند 
»اوراد باد« که درباره خشکســالی  اســت، خبر داد و 
عنوان کرد مســاله محیط زیســت دیگر یــک فیگور 

روشنفکرانه نیست.
محمدرضــا خوش فرمان مستندســاز درباره کارهای 
اخیر خود گفت: در حال حاضر مشــغول به ســاخت 
مســتندی بــه نــام »اوراد باد« هســتم کــه درباره 
سیستان است. در این مســتند به موضوع خشکسالی 
می پردازیم. تولید »اوراد باد« از تیر ماه ســال 1۴0۲ 
شروع شده است و تا شــهریور 1۴0۳ با پایان بادهای 

1۲0 روزه ادامه خواهد داشت.
این مستندســاز درباره علت پرداختن به این موضوع 

بیان کرد: خشکســالی های پی در پی رمق 
مردم سیســتان را گرفته و زندگی را مختل 
کرده اســت. از ســوی دیگر گرمایش زمین 
و کم بارشــی وضعیت آب و هوایــی ایران را 
در معرض خطر خالی از ســکنه شــدن قرار 
داده و ایــن موضوع باعث شــده اســت که 
مستندســازان با این هشــدار جدی روبه رو 

شــوند و بیش از پیش به ســاخت اینگونه مســتندها 
بپردازند. داستان خشکسالی و مرگ شهرها موضوعی 

باستانی است و به سال های اخیر محدود نمی شود.
کارگــردان »پدگر« تاکیــد کرد: ایــران در اضطراب 
اقلیمی است، ساخت مســتندهای محیط زیستی در 

ایران ضــرورت جــدی دارد و دیگر موضوع 
هشدار پیشــگیرانه نیســت. ما در گرداب 
بحران های زیســت محیطــی در حال غرق 
شــدن هســتیم که بخشــی بــه دلیل بی 
مسؤولیتی و بخشی دیگر نشان از نبود دانش 
مدیریت محیط زیست، کشاورزی، منابع آب 
و انرژی است، همچنین بخشی از آن به دلیل 
گرمایش جهانی، تغییر اقلیــم و تولید جهانی کربن به 
وجود آمده است.خوش فرمان افزود: افزایش جمعیت 
انسانی و گونه های مهاجم در طبیعت، آینده محتومی 
برای انســان به وجود خواهد آورد. در ایران مهاجرت و 
کوچ اقلیمی مسأله ای جدی اســت؛ فرسایش خاک، 

آلودگی هــوا، صنایــع نفتــی و پتروشــیمی، مرگ 
جنگل هــا، آلودگی و صیــد بی رویه از دریــا، انقراض 
گونه ها، دســتبرد به منابع آبی زیر زمینی، فرونشست 
زمین و … مسائلی است که سینمای مستند می تواند 

به عنوان زنگ خطری برای مسؤولان ارسال کند.
وی در پایان عنوان کــرد: به نظر می رســد که بخش 
محیط زیست در جشنواره »ســینماحقیقت« دوباره 
ایجاد شده اســت. دیگر مســائل محیط زیستی، یک 
فیگور روشــنفکرانه نیســت که احزاب، فستیوال ها و 
بازار از آن برای دیده شدن بیشــتر استفاده کنند بلکه 
الزامی جهانی است و باید ضمیمه و پیوست هر تصمیم 

باشد.

نمایش »خونِ« به کارگردانی حسین قاسمی هنر تا ۴ 
اسفند 1۴0۲ در تالار مولوی تمدید شد.

 نمایش »خونِ« به نویســندگی حسین قاسمی هنر و 
عطیه علی همتی، با کارگردانی حســین قاسمی هنر، 
از هفدهم بهمن ســاعت 1۸:۳0 در ســالن اصلی تالار 

مولوی روی صحنه رفته است.این اثر نمایشی به مدت 
۶ اجرا تمدید شد و تا ۴ اسفند روی صحنه خواهد بود.

در خلاصه داستان نمایش »خونِ« آمده است: »سلام؛ 
به گالری ما خوش اومدید؛ ما در ایــن گالری آثاری از 
معروف ترین آرتیســت های ایران و جهان رو براتون به 

نمایش می ذاریم ... .«
نقاشــی هایی در این اجرا وجود دارد که به درخواست 
گروه اجرایی نمایش، توسط کودکان کار کشیده شده 
اســت و پس از هر اجرا باحضور مخاطبان و تماشاگران 
نقاشی ها خریداری می شود.بهزاد حاجی زاده، بازیگر 

۸ ساله این اثر نمایشی اســت.دیگر عوامل این نمایش 
عبارت اند از ریحانه شهســواری طــراح لباس، اتابک 
اســدی طراح نور، محمدرضا دوســت محمدی طراح 
پوســتر، ترنم سلمان طراح بروشــور، حسین قاسمی 

هنر، ریحانه شهسواری طراح صحنه، علی کیهانی.

مستند

خون

عطیه مــوذن  راحلــه امینیــان مجری 
تلویزیــون با اشــاره به برخــی برنامه های 
انتخاباتی ســیما بیان کرد بهتر است طیف 
خاموش و خاکســتری مخاطــب را در این 
برنامه ها ببینیم و دقیقــه ۹0 برنامه ریزی 

نکنیم.
راحله امینیــان مجری تلویزیــون درباره 
برنامه هــای انتخاباتی این روزهــا و اینکه 
چقدر ضــروت دارد برنامه هــا بتوانند فارغ 
از نگاه صرفا ترویجی ســراغ تضارب آرا در 
برنامه ها بروند گفت: برنامه ای در شبکه سه 
دیدم با نام »به اضافه یک« کــه با افرادی با 
نگرش های مختلــف سیاســی گفت وگو 
می کرد و این خیلی خوب است و ما باید این 
رویکرد را در رسانه داشته باشیم اما چرا فقط 
نزدیک انتخابات چنین رویکردی داریم چرا 
در طول سال این برنامه ها را نداریم و مجلس 

مورد نقد و تحلیل و بررسی قرار نمی گیرد.
وی اضافه کــرد: چرا در چهار ســالی که در 
این ایام فرصت داشــته ایم، کمتــر برنامه 
سازی شده است، با این رویه مخاطب تصور 
می کند که صرفا در آســتانه انتخابات می 
خواهیم او را به مشارکت تشــویق کنیم. یا 
چرا همین برنامه های موفــق را ادامه نمی 
دهیم تا به برنامه هایی ماندگار تبدیل شده 
و عمر بیشتری داشــته باشند. به طور مثال 
وقتی برنامــه ای مثل »به افق فلســطین« 
کارش را شــروع کرد، مــن در دوره اول آن 
حتی اســتوری هایی هم منتشر و نسبت به 

برنامه اطلاع رسانی کردم.

در فضای فعلی جامعه چاره ای
 جز گفت وگو نداریم

امینیان با اشــاره بــه لــزوم گفت وگو در 
برنامه های انتخاباتی تصریح کرد: حتما در 
فضای فعلی جامعه چــاره ای جز گفت وگو 
نداریم چون در این فضای گفتمانی اســت 
که نسل جوان متوجه تفکیک حق از باطل 

می شود.
این مجری تلویزیون با اشاره به ثبات چنین 
برنامه هایی یادآور شــد: ما نیــاز داریم که 
برنامه هایی متنوع روی آنتن داشته باشیم 
نمی دانم الان »به افق فلسطین« روی آنتن 
اســت یا خیر. من یک دختر دهه هشتادی 

دارم و همگی با هم این برنامه را می دیدیم. 
آن زمان سوالاتی که در ذهن دخترم شکل 
گرفته بود از طریق ایــن برنامه جواب داده 

می شد.

انتشار کامنت های متفاوت مردم
 در یک برنامه

وی با اشاره به برنامه »به اضافه یک« که این 
روزها از شبکه ســه نیز در حال پخش است 
و به این فضای متفاوت می پــردازد، اظهار 
کرد: اتفاق خوبی کــه در برنامه وجود دارد، 
این است که کامنت های مردم هم در گوشه 
تصویر به نمایش درمی آید و این خوب است 
که نگاه های مختلفی را در برنامه می بینیم. 
ما مخالفانی داریم که لازم است آن ها را هم 
در نظر بگیریــم البته بخشــی از مخالفان، 
شــامل معاندان می شــود که هدف شــان 
زدن و تخریب اســت که بایــد آن ها را کنار 
بگذاریم اما در بخش دیگر مخالف دلسوز یا 
طیف خاکستری اســت که اتفاقاً باید آن ها 
را دریابیم و به آن ها هم فرصت دیده شــدن 
بدهیم نه فقط در ایام انتخابات بلکه از الان 
برای ۲ ســال دیگر که انتخابات ریاســت 
جمهوری را داریم، فضاسازی کنیم و به این 

افراد فرصت گفت وگو دهیم.
این مجری درباره برنامه سازی های ناگهانی 
و دقیقه نودی تصریح کرد: من فکر می کنم 
مشــکلی در صدا و ســیما و در کل جامعه 
وجــود دارد که انــگار تقویــم نداریم و در 
نظر نمی گیریم که مثلا چنــد ماه بعد چه 
مناســبت هایی وجود دارد کــه باید به آنها 
پرداخت. همیشــه در این سه دهه شغلی ام 
می گویم مگر ما تقویم نداریم که در آستانه 
نوروز یا ماه مبارک رمضــان تازه دقیقه ۹0 

برنامه ریزی می کنیم.

تغییرات شبکه تهران باعث شد 
خیلی ها به آن دسترسی نداشته باشند

وی در بخش دیگر این گفت وگو با اشــاره به 
برنامه »به خانه برمی گردیم« که از شــبکه 
پنج ســیما روی آنتن می رفت و با تغییرات 
این شــبکه دیگر بــرای خارج از اســتان 
تهران در دسترس نیســت بیان کرد: اتفاق 
نامناســبی برای این شــبکه رقم خورد که 
حتی بدون اطلاع ما شــکل گرفت و آن هم 
تغییرات شــبکه تهران و تبدیل شــدن به 
شبکه استانی بود که باعث شد دیگر خیلی 

ها به آن دسترسی نداشته باشند.

وی با اشــاره به این تغییرات ناگهانی بیان 
کرد: شب قبل از این ماجرا، پیامکی از طرف 
معاونت سیما اطلاع رسانی شــد که در آن 
جابه جایی شــبکه های تهران و نسیم اشاره 
شــده بود البته جزئیات این جــا به جایی 
مشخص نبود و من فکر کردم صرفا سیگنال 

ها عوض می شود. 
پیش از این البته نکاتی درباره استانی شدن 
شبکه تهران مطرح می شد اما تصور من این 
بود که فقط رویکرد شــبکه تهران، استانی 
می شــود و ماموریت آن به زمان های قبل 
برمی گــردد که برنامــه ســازی و جامعه 
هدفش اســتانی بود. شــبکه تهران به هر 
حال از ابتدای شکل گیری به استان تهران 
اختصاص داشت و ســریال های خوبی هم 
مثــل »روزگار جوانی« اصغــر فرهادی و 
مجموعه های »تهران بیست« و »در شهر« 
را کــه برنامه هــای جریان ســازی بودند، 

پخش می کرد.
امینیــان اضافه کرد: بــا این حــال با این 
تغییراتی کــه رخ داد خود مــن روی آنتن 
غافلگیر شدم. شــبکه پنج را در میان کانال 
ها انتخاب می کــردم و یک باره با شــبکه 
نسیم روبه رو می شــدم و شاید هنوز خیلی 

از مخاطبــان هم نمی دانند این دو شــبکه 
با هم جا به جا شــده اند. خود مــا هم این را 
نمی دانســتیم و فقط فکر می کردیم نوعی 
جابه جایی ســیگنالی رخ می دهد اما حالا 
مخاطب شــبکه را گم کرده است و فرصت 
اطلاع رســانی هم به او داده نشــده است. 
مخاطب تهران دوبــاره باید در شــبکه ها 
جســتجو کند تا این شــبکه را پیدا کند اما 
مخاطب خــارج از اســتان تهــران دیگر 

نمی تواند به آن دسترسی داشته باشد.

فکر می کنند شبکه تعطیل شده است
این مجری تلویزیــون مطرح کرد: »به خانه 
برمی گردیم« ۲۶ ســال اســت روی آنتن 
شبکه پنج است. مخاطب وفاداری دارد و با 
توجه به ارقامی هم که ســازمان منتشر می 
کرد مخاطب قابل توجهی داشــت. حتی با 
توجه به ریزش مخاطب رســانه در این سال 
ها همچنان با مخاطب قابــل تاملی روبه رو 
بودیم اما الان مخاطب بســیار کاهش یافته 
است. الان مخاطب تهرانی هم برنامه را پیدا 
نمی کند و در مواجهه با ما می گویند چه شد 
که این شبکه تعطیل شــد یعنی تصورشان 
این است که شــبکه تعطیل شــده است. 
مادربزرگ خــودم دایم دربــاره این برنامه 
می پرســد یا پیام های زیادی در شبکه های 
مختلــف اجتماعــی دارم کــه می گویند 

دلخوشی مادران ما این برنامه بوده است.
امینیان درباره اینکه با مدیران گفت وگویی 
درباره اینکه این شبکه در استان های دیگر 
قابل دسترســی خواهد بود یا خیر؟ عنوان 
کرد: هیچ پاســخی تاکنون به ما داده نشده 
اســت، ما هم این علامت ســوال بزرگ در 
ذهن مان اســت. من در ۲ ماه گذشته یک 
بار از مخاطبان خواستم به ما پیامک دهند 
و بدانیم چقدر بیننــده داریم؛ برنامه ای که 
همیشــه با یک ســوال عادی و در فضایی 
غیر از قرعه کشــی ۴0 هزار پیامک دریافت 
می کرد، ایــن بار با طرح ســوال فقط چهار 
هزار پیامک داشــت. این نشــان می دهد 
دیگر مخاطب گذشته را نداریم. اینها باعث 
می شود دست و دل آدم به کار کردن نرود. 
انگیزه گذشــته را نداریم درحالی که به نظر 

من مجری باید انگیزه داشته باشد.

وشنفکرانه نیست مساله محیط زیست فیگور ر

»خونِ« در تالار مولوی تمدید شد

یکمربیتئاتردرآستانهاجرای»لوراکس«مطرحکرد

ظرفیتی که از آن غافلیم 
خریدار  یــک مربی تئاتر معتقد اســت: 
بسیاری از ظرفیت های آموزشی این هنر آن 
چنان که باید و شــاید در کشور ما شناخته 
نشــده و کمتر مورد اســتفاده قرار گرفته 

است.
نسا فرهادی، مربی جوانی است که همزمان 

به آموزش تئاتر و زبان انگلیسی می پردازد.
او مدتی است نمایشی را با نام »لوراکس« به 
زبان انگلیسی با گروهی 10 نفره از کودکان 
۶ تا 1۲ ســال تمرین و آماده می کند و قرار 
اســت این اثر نمایشــی روز 10 اسفند ماه 

روی صحنه برود.
فرهادی درباره بهره گیری از تئاتر به عنوان 
ابزاری کمک آموزشی گفت: تمام تلاش ما 
بر این اســت که بچه ها را در موقعیتی قرار 
بدهیم که با زبان انگلیســی زندگی کنند. 
ضمن اینکه در این موقعیت ها مهارت های 

فردی و گروهی آنان ارتقا پیدا می کند.
این مربی ادامه داد: تمرین های تئاتر باعث 
افزایش فن بیــان بچه ها می شــود. ضمن 
اینکه زبان بــدن آنان نیــز تقویت خواهد 
شــد. کودکانی که چنین مهارت هایی پیدا 

می کنند، در آینده در هر شغل و موقعیتی، 
شــانس بیشــتری برای موفقیت خواهند 

داشت.
فرهادی، افزایش خلاقیت را به عنوان یکی 
از مهم ترین دســتاوردهای آمــوزش تئاتر 
برشــمرد و توضیح داد: ارتقــای خلاقیت 
بچه ها موضوع بســیار مهمی اســت که در 
دل آموزش تئاتر اتفــاق می افتد. به عنوان 
نمونه در همین نمایــش ما، بچه ها به خوبی 
یاد می گیرنــد که فضاســازی کنند. حتی 
گریم شان را خودشان طراحی کرده اند و ما 
بر اساس نقاشی ها و طراحی های خودشان، 
آنان را گریم می کنیم. امــا مهم ترین نکته، 

توانایی بچه ها در کنترل بحران است.
او ادامه داد: همــواره روی صحنه اتفاقاتی 
غیرقابــل پیش بینی رخ می دهــد و بچه ها 
یاد می گیرند که چگونه بــا این موقعیت ها 
رو به رو شــوند. جالب اســت که مادر یکی 
از کودکان می گوید کــه توانایی فرزندش 
در کنترل خشــم بالا رفته و اینها از مزایای 

آموزش تئاتر است.
فرهادی در پاســخ به اینکه استفاده از تئاتر 

به عنوان ابزاری کمک آموزشــی تا چه حد 
در مدارس ما مورد توجه اســت، گفت: کم و 
بیش مدارس به این حیطه وارد شده اند ولی 
کمتر اتفاق می افتد کــه بچه ها را به صورت 
حرفه ای روی صحنه ببرنــد در حالیکه این 
پتانســیل وجود دارد. بســیاری از مدارس 
ما ســالن دارند و حتی اگر نداشــته باشند، 
بــه راحتــی می تــوان ســالن هایی مانند 
فرهنگســراها را اجاره کــرد و این نکته ای 

است که باید بیشتر مورد توجه قرار بگیرد.
او در ادامه با ارایه توضیحاتی درباره محتوای 
نمایــش »لوراکس« افزود: ایــن نمایش از 
داســتان »The Lorax« اقتباس شــده و 
درباره دوران آینده اســت که همه چیز در 
زندگی مصنوعی شــده و حتی اکسیژن هم 
به صورت مصنوعی تولید می شــود. در این 
میان بچه های داســتان ما متوجه می شوند 
در زمان هــای دورتر چیزی بــه نام درخت 
بوده کــه به صورت رایگان اکســیژن تولید 
می کرده است. آنان می کوشــند با کاشت 
یک دانــه، درخت بکارند و در این مســیر با 
دشواری های فراوانی رو به رو می شوند ولی 

در نهایت به موفقیت می رسند.
این نمایش 10 اســفند ماه یک تک اجرا در 
مرکز همایش های طهران دارد که ســاعت 
۲0 و به مــدت ۴۵ دقیقه انجام می شــود و 
گروه اجرایی آن آمادگی دارند تا در صورت 
هماهنگی مدارس، این اثر نمایشــی را در 

مدارس گوناگون نیز روی صحنه ببرند.
پویا رفعتی، ژانیا کشــانی، مهیار پورجعفر، 
النا کوشا، کوروش راســتین، آرمان لایقی، 
نورا لایقی، اوا مومنی، ارشا توکلی، بازیگران 
این اثر نمایشــی هســتند که پیش فروش 

بلیت آن در سایت »تیوال« انجام می شود.
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میدان

خریدار  پیشکســوت تیم ملــی فوتبال 
کشورمان با اشاره به بی برنامگی فدراسیون 
فوتبال گفت: آشفتگی شــرایط تیم ملی به 
دلیل بی برنامگی اســت و با این شــرایط تا 

100 سال می توانیم قهرمان آسیا نشویم!
ســتار همدانی، در خصــوص وضعیت تیم 
ملی فوتبــال و ادامه دار شــدن حســرت 
قهرمانی ایران در جام ملت های آسیا اظهار 
داشــت: فکر می کنم تا 100 سال جا داریم 
که بتوانیم درجا بزنیم و حســرت قهرمانی 
را بخوریم، تا زمانی کــه برنامه ریزی و ثبات 
مدیریتــی در ورزش کشــور ایجاد نشــود 

مطمئناً این مشکلات ادامه دار خواهد بود.
بازیکن ســابق تیم ملی فوتبال ایران ادامه 
داد: اگر قرار است به یک اتفاق بزرگ دست 
پیدا کنیم باید اتحاد بزرگی داشــته باشیم. 
اتفاق بزرگ اتحاد همه سازمان ها و ارگان ها 
را می طلبد، مسؤولین کشــور باید همدل 
و یک رنگ باشــند تــا آن نتیجــه ای را که 
می خواهیم حاصل شود.وی ادامه داد: برای 
داشــتن یک محصول خوب هــم باید مواد 
اولیه خوبی را هم داشته باشیم. هر آنچه که 
انتظار داریم باید مواد اولیه خوبی را داشته 
باشــد. اگر به دنبال موفقیت و دســت پیدا 
کردن به عناوین بزرگ هســتیم باید مدل 
مسؤولیتی، سیاســت گذاری و استراتژی 
خودمان تغییر دهیم با اوضاعی که در حال 
حاضر وجود دارد قهرمانی ما در آسیا به ۸0 

سال هم می رسد.

مشکل قلعه نویی نیست
 برنامه ریزی نداریم

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان در 
پاسخ به این ســوال که آیا قلعه نویی باید از 
تیم ملی برود یا بماند گفت: من نمی خواهم 
از امیــر قلعه نویــی حمایت کنــم اما اصل 
موضوع اینجاست که مشکل تیم ملی فوتبال 
کشور ما انتخاب ســرمربی نیست. مشکل ما 
خروجی کار اســت برای یک خروجی خوب 
باید یک برنامه ریزی دقیقی را داشته باشیم، 
وقتی شــرایط اولیه را به خوبی بــرای تیم 
ملی فراهم نمی کنیــم و برنامه ریزی نداریم 
انتظــارات را بالا بردن بیهوده اســت. اگر به 
ســرمربی بود که کی روش ۹ سال سرمربی 

تیم ملی بود به چه دستاوردی رسید؟

دغدغه تیم ملی دیگر نباید راه یابی
 به جام جهانی باشد

همدانی افزود: کی روش خودش با تیم ملی 
۲ جام ملت ها و ۳ جام جهانی را تجربه کرد، 
این فرصــت کمی برای یک مربی نیســت 
پس عمیق که نگاه کنیم متوجه می شــویم 
که انتخاب ســرمربی ملاک نیســت و باید 
برنامه ریزی درستی داشته باشیم. در حال 
حاضر با توجه به قانون FIFA دیگر مشکلی 
برای حضور در جام جهانــی نداریم و از این 
به بعد بایــد نگاه ها و هدف هــای موفقیتی 

خودمان را تغییر دهیم. 

دغدغه مسؤولان کشور باید شادی 
اجتماعی باشد

پیشکســوت فوتبال کشــورمان با اشاره به 
شــادی اجتماع باید دغدغه مسؤولان باشد 
عنوان کرد: اینکه بیایم و بگوییم می خواهیم 
قهرمان شویم خوب اســت اما باید نگاه کنیم 
ببینیم بــرای ایــن قهرمانی چــه کارهایی 
را انجام دادیم که به دنبال آن هســتیم. این 
موضوع را واضــح بگویم تا زمانــی که همه 
سازمان ها و ارگان ها و مسؤلین کشور دغدغه 
شادی اجتماعی را نداشته باشند نمی توانیم 
کاری را از پیش ببریــم. فوتبال امروز فراتر از 
یک ورزش اســت و به زندگی شخصی مردم 
کشــیده شــده اســت و وقتی یک پیروزی 
حاصل می شود همه خوشحال هستند برای 
این موضوع چــه کار کرده ایــم؟وی تصریح 
کرد: اینکه بعد از یــک باخت بیاییم و بگوییم 
مقصر امیر قلعه نویی است که چیزی درست 
نمی شــود. قلعه نویی در این جــام ملت ها 
اشکالات زیادی داشــت و می توانست بهتر از 
اینها عمــل کند اما نعوذ بــاالله قلعه نویی که 
خدا نیســت. ما باید به زیرساخت و شرایطی 

که فراهم کنیم توجه داشته باشیم.

آقایان بی برنامگی خودشان را در 
گردن تحریم می اندازند

همدانی با بیان اینکه برای بازی با تیم های 
بزرگ بی برنامه هستیم گفت: بازی نکردن 
تیم ملی با تیم های بزرگ بی برنامگی است 
ولی آقایان یاد گرفته اند همه چیز را در دامن 
تحریم بیاندازند. ژاپن قبل از جام ملت های 
با چه تیم هایی بازی کرد؟ ژاپن که یک روزه 
تصمیم نگرفته اســت با آلمان بازی کند که 
برنامه تیم ملی ژاپن از ۲ سال پیش در تقویم 
فیفا ثبت شــده اســت اما فوتبال برنامه ای 
در ندارد هر وقت هم برنامــه ای را هم اعلام 
کردند تغییر کرده ولی ژاپن برنامه ۳0 ساله 

دارد و مو لای برنامه ریزی آنها نمی رود.

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ادامه داد: این 
که بگوییم ژاپن در جام ملت ها حذف شــد 
پس خوب نیست اشتباه است ژاپن همیشه 
قرار نیســت در اوج باشــد کــه همین ژاپن 
با توجه بــه برنامه ریزی کــه دارد ببینید در 
آینده چگونه خواهد بــود. گاهی این افت ها 
برای هر گروهی نیاز اســت تا خود را بسازد. 
امروز عربســتان و قطر برای فوتبال چه کار 
می کنند؟ باید بیدار شویم فوتبال امروز با ۲0 
سال گذشته فرق می کند. با توجه به سرمایه 
گذاری که ســایر تیم ها در آســیا داشتند ما 
1 هزارم آنها هم نیســتیم و به لحاظ سخت 

افزاری و زیر ساخت عقب هستیم.

منابع انسانی خوبی در فوتبال ایران 
داریم

پیشکســوت فوتبال کشــورمان با اشاره به 
نیروی انسانی که ایران در فوتبال دارد گفت: 
تیم ملی در قطر اشــتباهات زیادی داشت و 
کادر فنی هم این موضــوع را اصلاح نکرد. 
همه دیگر در فوتبــال می دانند وقتی تیمی 
در حمله است مدافعانش باید به مهاجمان 
حریف بچسبد و یارگیری کند اما ما چنین 
چیزی را در تیم ملی ندیدیم و گل هایی هم 
که خوردیم به دلیل همیــن عدم یارگیری 
بوده است. مشکلات فنی در تیم ملی وجود 
دارد اما باید پایه و را هم درســت کنیم. اگر 
برنامه ریزی درســتی وجود داشــته باشد 
مســائل تاکتیکی هم به مــرور و رفته رفته 
بــا اضافه شــدن منابع انســانی جوان حل 
می شــود. در ایــران منابع انســانی که در 

فوتبال داریم در هیچ جای جهان نیست.

حرف های الهویی بازی با کلمات بود
بازیکن سابق تیم فوتبال استقلال تهران در 
خصوص صحبت های ســعید الهویی مربی 
تیم ملــی فوتبال که پس از حذف از آســیا 
گفته بود می توانســتیم به تاکتیک راحت 

تری قهرمان آسیا شــویم اما می خواستیم 
تاکتیک جدیــدی را ارائه دهیم عنوان کرد: 
اگر کســی بتوانــد قهرمان شــود قهرمان 
می شــود، صحبت های مربی تیم ملی هم 
بازی کلمات بود. این نــوع صحبت ها فقط 
ذهن مــردم را بهم می ریــزد و نگاه های بد 

برای تیم ملی می سازد.

قلعه نویی نتوانست انتظارات مردم را 
برآورده کند

وی در ادامــه گفت وگــو خود بــا خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکه کادر فنی نتوانســت 
انتظارات مــردم را برآورده کنــد گفت: به 
نظر من انســان های بزرگ اشتباهات خود 
را می پذیرنــد. قلعه نویی بزرگ اســت و با 
توجه به این که با او کار کــردم می دانم که 
او اشــتباهات خود را قبول کرده اســت اما 
وضعیت تیم ملی نســبت به زمان کی روش 
که نتیجه بدی نگرفت. ســرمربی تیم ملی 
فقط نتوانســت انتظارات مــردم را برآورده 
کند. مردم دوست داشتند تیم ملی قهرمان 
شــود چون با توجه به شرایط، جامعه به این 
شادی نیاز داشــت. مردم ما بهترین مردم 
دنیا هســتند و باید در این برهه زمانی این 

قهرمانی را به آنها تقدیم می کردیم اما نشد.
همدانــی در خصــوص آینده تیــم ملی و 
بازیکنان آن تأیید کــرد: توانایی کادر فنی 
تیم ملی همیــن بود و با یــک برنامه ریزی 
دقیق تر و بهتر می توانستیم عملکرد بهتری 
را داشته باشیم اما نشد. مشکلات فوتبال ما 
مشکلات اساسی است و باید آنها را برطرف 
کنیم، تا کی باید بــه بحث های فردی روی 
بیاوریــم؟ فوتبال ایران طارمی ها، ســردار 
آزمون ها، ســعید عــزت الهی هــا و رامین 
رضائیان هــا زیاد داریم امــا برنامه ای برای 
رشــد آنها در فوتبــال وجود نــدارد تا آنها 
بتواننــد در آینــده برای تیم ملــی فوتبال 

کشورمان کمک کنند.

به جای مسؤولان فدراسیون باید یک 
کارگروه تخصصی به قطر می رفت

پیشکســوت فوتبال کشــورمان با انتقاد از 
حضور بیهوده و بدون دســتاورد مسؤولان 
فدراسیون فوتبال در قطر گفت: فدراسیون 
فوتبال بیمار اســت آن هم به این دلیل که 
با توجه به همه بخش هایــی که دارد نصف 
کارمندان این فدراســیون اضافی هستند. 
فدراســیون فوتبال ما قابل مقایسه با هیچ 
جای دیگر نیســت اما وقتی به باشگاه بایرن 
مونیخ نگاه می کنیم می بینیم ۵00 کارمند 
دارد اما از آن کســی که چمن ورزشــگاه را 
کوتاه می کند تا کســی که مدیرعامل است 
همه تخصص دارند. فدراســیون فوتبال ما 
به دست غیر متخصصان اداره می شود. اگر 
به دنبال نتایج بزرگ هســتیم باید کار را به 

کسانی بسپاریم که تخصص داشته باشند.
وی افزود: این همه مســؤول و شخص برای 
چه به قطر رفتند؟ بهتر نبــود به جای اعزام 
این همه مسؤول فدراسیون کارگروهی را به 
این کشور اعزام می کردند تا ببینند قطر چه 
کارهایی انجام داده اســت که توانسته از ۲ 
رویداد مهم فوتبالــی میزبانی کند. آقایانی 
که در فدراســیون فوتبال بــه دنبال منافع 
شــخصی خود هســتید اما از جیب مردم 

هزینه می کنید چه کار کرده اید؟

تاج در این چندسال برای فوتبال چه 
کار کرده است؟

بازیکن سابق تیم ملی با انتقاد تند از رئیس 
فدراسیون فوتبال عنوان کرد: تاج به عنوان 
رئیس فدراسیون برای فوتبال ایران چه کار 
کرده است؟ صفایی فراهانی در مدت زمان 
ریاستش در فدراســیون فوتبال که کم هم 
بود از یکبار به جام جهانــی رفتنمان کمپ 
تیم های ملی را ســاخت. تیم ملی زمان تاج 
۴ دوره به جــام جهانی رفته اســت اما چه 
کاری برای تیم های ملــی کرده اند؟ این که 
می گویند درآمدهای فدراســیون در دست 
فیفا اســت و نمی توانیم بگیریم همه فرار رو 
به جلو اســت و همین باعث می شــود تا به 

مردم هم دروغ بگوییم.

بزرگی نام ایران را خودمان 
از بین می بریم

همدانــی در پایان خاطر نشــان کرد: قطر 
روزی آرزو داشــت مانند ایران فوتبال بازی 
کند اما امروز از ما پیشــی گرفته اند. با این 
همه باز هم به بزرگی نــام ایران توجه دارند. 
ولی این بزرگــی را خودمان داریــم از بین 
می بریم، باید تغییرات در تفکرات و اندیشه 
مسؤولان ایجاد شود. آکادمی های ما امروز 
روی زمین چمن مصنوعی تمرین می کنند 
که همین موضوع باعث می شــود بازیکنان 
بزرگ که می شــوند زانو درد بگیرند. واقع 
بین باشیم، چیزی نکاشته ایم که بخواهیم 
برداشــت کنیم. با این روند پیش برویم هر 

روی پسرفت می کنیم.

دونده سرعتی ایران موفق شد با شکست رکورد داخل 
ســالن آســیا قهرمان شــود. در دومین روز مسابقات 
دوومیدانی داخل ســالن قهرمانی آسیا رقابت ماده ۶0 
متر زنان برگزار شــد و فرزانه فصیحی به مقام قهرمانی 

رسید.فصیحی در فینال این ماده رکورد ۷.۲0 ثانیه را 
ثبت کرد و ضمن شکستن رکورد داخل سالن قهرمانی 
آسیا به مدال طلا دست پیدا کرد.این اولین طلای ایران 
در یازدهمین دوره رقابت های دوومیدانی داخل سالن 

آسیاست.فصیحی پس از آنکه قهرمان شد، شادی خود 
را با تماشاگران تقسیم کرد. او در آغوش سپیده توکلی، 
سرمربی تیم ملی و زهرا نبی زاده، مربی تیم ملی، رفت. 

سپیده توکلی تاج نمادینی را بر سر فصیحی قرار دارد.

فصیحی پس از آن که متوجه شــد رکورد مسابقات را 
شکسته است، سجده کرد و اشک از چشمانش سرازیر 
شد.حمیده اســماعیل نژاد، دیگر دونده ایران، با ثبت 

زمان ۷.۴1 ثانیه در این ماده پنجم شد.

دو

فرزانه فصیحی با رکوردشکنی، قهرمان آسیا شد

صندلی بازی در راه است؛ ربیعی در فولاد، اخباری در ذوب آهن؟
خریدار  بــه نظر می رســد کــه فرآیند 
انتخاب ســرمربی جدید فولاد خوزســتان 
در حال نهایی شدن است و به زودی محمد 
ربیعی سکان دار جدید قرمزپوشان اهوازی 

می شود.
نیم فصل دوم لیگ برتــر فوتبال ایران با یک 
اتفاق شــوکه کننده در ورزشگاه فولادشهر 
اصفهان آغاز شــد؛ جایی که بعــد از اتمام 
دیدار ذوب آهن اصفهان و ملوان بندرانزلی 
و برتری یک گله ملوانی هــا، محمد ربیعی 
در رختکن با شــاگردانش در تیم ذوب آهن 
خداحافظی کــرد. جالب آنکــه در ابتدای 
فصل بود که ربیعی بعد از آنکه توانست مس 
رفســنجان را به لیگ برتر برساند و ۳ فصل 
پیاپی در لیگ برتر ســکان دار این تیم بود، 
با مدیران این باشگاه برای ادامه همکاری به 

توافق نرسید و راهی ذوب آهن اصفهان شد.
ذوبی ها در نیم فصل نخست با سرمربیگری 
ربیعــی کارنامــه درخشــانی را از خود به 
جای گذاشتند و با کســب ۲۵ امتیاز از 1۵ 
مسابقه توانستند در بین ۵ تیم برتر جدول 
رده بندی به کار خود پایــان بدهند. جالب 
آنکه در بازار زمســتانه هم تیــمِ اصفهانی 
براســاس خواســته های محمــد ربیعی، 
حضوری فعال داشــت و آن ها بــا ۶ بازیکن 
جدید به توافق رســیدند و به نظر می رسید 
که حداقل تا پایان فصــل محمد ربیعی در 
قامت ســرمربی ذوب آهن اصفهان کارش 

را پیش ببرد امــا او در تصمیمی ناگهانی از 
ســمت خود کناره گیری کرد و این استعفا 
در حالی انجام شــد که ربیعی پیشنهادی از 

فولاد خوزستان دریافت کرده بود.

شکست در مذاکرات با یحیی
مدیران باشگاه فولاد خوزستان که از ابتدای 
فصل با علیرضا منصوریان و خوان ایگناسیو 
مارتنیس همکاری داشــته اند، بعد از قطع 
همکاری با ســرمربی اســپانیایی به دنبال 
جذب یک سرمربی خوشــنام بودند. گزینه 
اول موردنظر آن ها، یحیی گل محمدی بود 
و در این زمینه، مذاکرات با ســرمربی سابق 
پرسپولیس دنبال شــد و با وجود توافقات 
اولیــه، در نهایت شــرایط بــرای همکاری 
فراهم نشــد تا با وجود گمانه زنی های انجام 
شده، بازگشت یحیی گل محمدی به چرخه 
سرمربیان لیگ برتری در سریع ترین زمان 

ممکن منتفی شود!

یک چراغ سبز، فاصله ربیعی
 با نیمکت فولاد!

هواداران فولاد تمایل زیادی به اســتخدام 
محمد ربیعــی در قامت ســرمربی جدید 
تیم شــان دارند و همین مســئله باعث شد 
تا مدیران باشــگاه اهوازی بعد از ناکامی در 
زمینه همــکاری با یحیــی گل محمدی به 
ســراغ همکاری با ربیعی برونــد. در ۲ روز 

اخیر، مذاکــرات به صورت فشــرده میان 
مدیران باشــگاه های فولاد خوزســتان و 
ذوب آهن اصفهان انجام شــده که توافقات 
اولیه در زمینه صدور رضایت نامه ربیعی به 
عمل آمده اما گفته می شود هنوز مدیرعامل 
کارخانه ذوب آهن اصفهان چراغ سبز خود 

را به این انتقال نشان نداده است.
ربیعی شخصاً ابراز تمایل خود برای حضور 
در فولاد خوزســتان را اعلام کــرده و حالا 
گفته می شــود که حضور یا عدم حضور این 
ســرمربی مســتعفی از هدایت ذوب آهن، 
مســتقیماً به نظــر مدیرعامــل کارخانه 
ذوب آهن بســتگی دارد. با توجه به جلسات 
برگزار شــده در ۲ روز اخیر، به نظر می رسد 
که به زودی توافقات در زمینه حضور محمد 
ربیعــی در قامت ســرمربی جدیــد فولاد 
خوزســتان نهایی خواهد شــد و اگر اتفاق 
خاصی رخ ندهد، او در کســوت جانشــین 
خوان ایگناسیو مارتینس کار خود را در تیم 

اهوازی آغاز می کند.

سرمربی موفق لیگ یکی در راه اصفهان؟
بازیکنان ذوب آهــن البته موافــق جدایی 
محمد ربیعی نیســتند و شــب گذشته در 
پیام های اینســتاگرامی نســبت به جدایی 
سرمربی تیم شان واکنش نشان دادند. با این 
وجود به نظر می رسد که ربیعی برای حضور 
در فولاد، تصمیــم نهایی خــود را گرفته و 

مصمم به حضور در این تیم خوزستانی است. 
همزمان با مذاکــرات در زمینه انتقال ربیعی 
به فــولاد، مســئولان باشــگاه ذوب آهن به 
دنبال یافتن جایگزینی مناسب برای محمد 
ربیعی هستند و در این زمینه اولویت نخست 
آن ها، سعید اخباری سرمربی فعلی چادرملو 
اردکان است.اخباری که تجربه سرمربیگری 
در لیگ برتر در قامت سرمربی سایپا تهران را 
در کارنامه خود دارد، در فصل جاری عملکرد 
درخشــانی در چادرملو اردکان داشته است. 
نماینده اســتان یزد با هدایت سعید اخباری 
توانســته ۴۴ امتیاز از 1۹ مســابقه به دست 
آورد و مدعــی اول رســیدن به لیــگ برتر 
محســوب می شــود. ضمن آنکه شاگردان 
اخباری در جام حذفی هم درخشــان حاضر 

شــدند و توانستند با شگفتی ســازی مقابل 
فولاد در اهواز به پیروزی برســند که این برد 
زمینه  ســاز اخراج خوان ایگناسیو مارتینس 
شــد! با توجه به عملکرد درخشــان سعید 
اخبــاری در چادرملو، مدیران این باشــگاه 
به جدایــی او رضایــت نداده انــد اما تلاش 
مســئولان باشــگاه ذوب آهن بر این است 
که بتوانند این ســرمربی جــوان را در قامت 
جانشین محمد ربیعی معرفی کنند و به نظر 
می رسد که در صورت حضور ربیعی در فولاد، 
انتقال اخباری به ذوب آهن هم قریب الوقوع 
خواهد بود تا در روزهــای آغازین نیم فصل 
دوم لیگ برتــر و لیــگ آزادگان، تغییرات 
غیرمنتظــره و جالب توجهــی روی نیمکت 

تیم های مدعی انجام شود!

ومیت برای ۴ بازیکن پرسپولیس خطر محر
۴ بازیکن تیم فوتبال پرســپولیس در صورت دریافت اخطار در دیدار 

برابر تراکتور مصاف با ذوب آهن را از دست خواهند داد.
 تیم فوتبال پرسپولیس که نیم فصل دوم را با شکست یک بر صفر برابر 
آلومینیوم اراک آغاز کرد در هفته هفدهم مســابقات لیگ برتر باید روز 

چهارشنبه ۲ اسفند و در ورزشگاه آزادی به مصاف تراکتور تبریز برود.
این بازی به دلیل محرومیت باشگاه پرسپولیس بدون حضور هواداران 
برگزار خواهد شــد و با توجه به تعویق دیدار سپاهان و تراکتور در هفته 
شانزدهم، مصاف با پرسپولیس نخســتین بازی شاگردان »پاکو خمز« 
به حســاب می آید.علیرضا بیرانوند، محمدحســین کنعانی زادگان، 
علی نعمتی و سعید صادقی ۴ بازیکن پرســپولیس هستند که ۳ کارته 
هســتند و در صورتی که در دیدار با تراکتــور کارت زرد دریافت کنند، 

مصاف با ذوب آهن در هفته هجدهم را از دست خواهند داد.
پرسپولیس در خط دروازه به جز علیرضا بیرانوند، فرد مطرح دیگری را 
در اختیار ندارد و در صورتی که بیرانوند در این بازی کارت دریافت کند، 
»اوســمار ویه را« برای حضور دروازه بان در بازی با ذوب آهن با چالش 

مواجه خواهد شد.

تیمرویاییدورشانزدهمفوتبالفانتزی
وازه بان ها  هفته درخشان برای در

تیم رویایی این هفته از فوتبال فانتزی، کــم امتیازترین تیم رویایی این 
فصل است.این دور از فوتبال فانتزی با توجه به تعویق دیدار تراکتور تبریز 
- سپاهان اصفهان با ۷ بازی برگزار شد. هفته شانزدهم این فصل تا به این 
جای کار با تنها ۶ گل یکی از کم گل ترین هفته های تاریخ لیگ برتر است 
و به همین نســبت بازیکنان فانتزی امتیاز کمتری گرفتند و تیم رویایی 

این دور با ۹۳ امتیاز کم امتیازترین تیم رویایی این فصل است.

دروازه بان: حبیب فرعباسی
این دور از فوتبال فانتزی با توجه به کــم گل بودن آن هفته خاص برای 
دروازه بان ها به شــمار می آید. در دور شــانزدهم ۸ دروازه بان موفق به 
کلین شــیت شــدند. امتیازآورترین بازیکن این هفته دروازه بان است 
و از ۹ بازیکن امتیــازآور این هفته، ۵ بازیکــن دروازه بان بودند. حبیب 
فرعباســی دروازه بان جدید ملوان در مصاف با تیم سابق خود علاوه بر 
کلین شیت موفق به مهار پنالتی شد و با کســب عنوان بهترین بازیکن 
زمین 1۳ امتیاز کسب کرد. فرعباســی تنها بازیکن این هفته است که 

پیش از 10 امتیاز گرفت.

مدافعان: مسیح زاهدی، سعادت حردانی، مهران موسوی، 
حسن جعفری و حسین گودرزی

مســیح زاهدی فرم خوب خود در اواخر نیم فصــل اول را ادامه داد. این 
بازیکن پاس گل تــک گل تیمش را به نــام خود ثبت کــرد و علاوه بر 
کلین شیت دومین بازیکن برتر زمین هم شد و 10 امتیاز گرفت. زاهدی 
چهارمین بازیکن و دومین مدافع امتیازآور فصل است. سعادت حردانی 
چهره درخشان استقلال در مصاف با صنعت نفت بود. این بازیکن علاوه 
برکلین شیت، بهترین بازیکن زمین شــد و با دریافت کارت زرد ۸ امتیاز 
به دست آورد. ۳ مدافع ۷ امتیازی با کارنامه تقریباً مشابه دیگر مدافعان 
تیم رویایی هستند. حسن جعفری، حســین گودرزی و مهران موسوی 

علاوه برکلین شیت جزو ۳ بازیکن برتر زمین شدند.

هافبک ها: رضا جعفری، مهدی مهدی پور و امیر نوری
۳ هافبک کــه تــک گل پیروزی بخش تیم خــود را به ثمر رســاند ۹ 
امتیاز گرفتند و در تیــم رویایی قرار گرفتند. رضــا جعفری همچنان 
امتیازآورترین بازیکن این فصل است. جعفری این بار مقابل ذوب آهن 
موفق به گلزنی شــد. مهدی مهدی پور هم با شــوتی از راه دور برتری 
اســتقلال مقابل صنعت نفت را رقــم زد. امیر نوری به عنــوان بازیکن 
تعویضی در بــازی آلومینیوم اراک با پرســپولیس به زمیــن آمد و با 

شلیکی تماشایی شگفتی بزرگ هفته را رقم زد.

مهاجمان: محمدرضا آزادی و سعید سحرخیزان
در این هفته ۳ مهاجم موفق به گلزنی شدند و ۲ فورواردی که در جمع ۳ 
بازیکن برتر زمین بودند در تیم رویایی جای گرفتند. محمدرضا آزادی 
با گلزنی برابر پیکان و ســعید ســحرخیران با باز کردن دروازه فولاد، ۷ 

امتیاز گرفتند و امتیازآورترین مهاجمان این هفته بودند.

پرسپولیس در انتظار تایید وکیل رادوشوویچ
باشگاه پرســپولیس در انتظار تایید نامه مفاصا حساب مالیاتی از سوی 
وکیل رادوشوویچ  است تا پنجره نقل وانتقالاتی این باشگاه از سوی فیفا 

باز شود.
 چهار روز قبل )۲۵ بهمن( باشگاه پرســپولیس در خبری رسمی اعلام 
کرد مفاصاحساب مالیاتی بوژیدار رادوشوویچ را دریافت و برایش ارسال 
کرده است. این خبر درحالی روز چهارشنبه منتشر شد که پرسپولیس 
در جریان هفته شانزدهم لیگ برتر باید به مصاف آلومینیوم می رفت و 
هواداران سرخ امیدوار بودند با باز شــدن پنجره نقل وانتقالاتی، بتوانند 
شاهد حضور بازیکنانان جدیدشان در ترکیب باشند، نکته ای که عملی 
نشد اما به راستی چرا هنوز پنجره نقل وانتقالاتی پرسپولیس باز نشده 

است؟
پیگیری ها در این زمینه نشــان می دهد، با توجه بــه اینکه هنوز اداره 
مالیات مبلــغ دقیق مالیات رادوشــوویچ را محاســبه نکرده اســت، 
پرسپولیســی ها با کمک یکی از اسپانســرهای خود چک ضمانتی نزد 
این سازمان به عنوان ضمانت گذاشــتند تا پس از تعیین تکلیف نهایی، 
مبلغ مشخص شده را پرداخت کنند. بعد از این موضوع نامه ای از سوی 
اداره مالیات درباره رادوشوویچ به پرســپولیس داده شد و مدیران این 
باشــگاه هم بعد از ترجمه رســمی نامه، آن را برای وکیل رادوشوویچ 

ارسال کردند.
در ادامه وکیل رادوشــوویچ این نامه را به منزله مفاصاحساب مالیاتی 
قلمداد نکــرده و آن را تاییــد نمی کند و به ناچار مدیران پرســپولیس 
مجبور می شــوند که دوباره نامه جدیدی از اداره مالیــات اخذ کنند و 
برای او ارسال کنند. حالا مدیران پرسپولیس منتظر هستند که وکیل 
رادوشــوویچ این نامه را تایید و به فیفا اعلام کند تا این نهاد هم پنجره 
نقل وانتقالاتی این باشگاه را باز کند.بعد از شکایت بوژیدار رادوشوویچ از 
پرسپولیس به خاطر پرداخت نشدن مالیات قراردادش، فیفا با توجه به 
اینکه پرسپولیس در قرارداد پرداخت مالیات قرارداد را بر عهده گرفته 
بود، این باشگاه را محکوم کرد که مفاصاحساب مالیاتی این دروازه بان  
را اخذ کند و به او تحویل دهد و از آنجا که این کار از ســوی پرسپولیس 
در زمان مقرر انجام نشــد، فیفا تا زمان پرداخت مالیات رادوشــوویچ 

پنجره نقل وانتقالاتی پرسپولیس را بست.



استان

اصفهان-مریــم مومنی   شــهردار اصفهان شــفافیت 
و گویایــی را از مزایــای بودجــه ۱۴۰۳ شــهرداری اصفهــان 
دانســت و گفــت: در ایــن مســیر از آخریــن فنــاوری علم 
آمــار اســتفاده کردیــم تا همــه بداننــد در شــهرداری چه 

می گذرد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری اصفهان، 
علــی قاســم زاده روز بیســت ونهم بهمــن در حاشــیه 
تصویب بودجــه ۱۴۰۳ شــهرداری اصفهان اظهــار کرد: بر 
اســاس توصیه مقام معظــم رهبری درخصــوص تدوین 
بودجه هــای شــفاف بــرای مســئولان و مــردم، تــاش 

کردیم تا بودجه شفاف و گویا باشد.
او ادامــه داد: در ایــن راســتا از آخریــن فناوری های علم 
آمار اســتفاده کردیــم تــا بودجه را کاملاً روشــن و شــفاف 
ارائــه دهیم و نــه تنهــا همــکاران ما در شــورا بلکــه عموم 

مردم هم بدانند در شهرداری چه می گذرد.
بــه دعــوت شــهرداری از  بــا اشــاره  شــهردار اصفهــان 
شــهروندان برای رصــد جزییــات بودجــه و اظهارنظر در 
اینباره خاطرنشان کرد: کسی که بودجه را علنی می کند 
یعنی به آنچه تنظیــم کــرده اعتمــاد دارد و از اینکه مورد 

نقد و بررسی قرار گیرد ابایی ندارد.

 ۱۴۰۳ بودجــه  مهــم  رکــن   2 را  گویایــی  و  شــفافیت  او 
کید کرد: هیچ نکته ای  شــهرداری اصفهان دانســت و تأ
از نگاه تیزبین و خردمند اعضای شــورای اســامی شــهر 
پنهــان نمانــده و تمامــی جزییــات بودجــه توســط آنهــا 

بررسی شده است.
قاســم زاده با بیان اینکــه در قیــاس با دیگر کانشــهرها، 
صمیمانه تریــن  و  دوســتانه ترین  روان تریــن،  از  یکــی 
تجارب تنظیم، تدوین، تنقیح و تصویب بودجه امسال 

در شــهرداری اصفهــان اتفــاق افتــاد، گفــت: از معاونان 
شــهرداری به خصوص معاونت برنامه ریزی که عالمانه 
کار کردنــد و همچنیــن از شــورای اســامی شــهر کــه از 

قوی ترین ادوار شوراست تشکر می کنم.
بودجــه،  بررســی  جلســات  در  کــرد:  کیــد  تا او 
طلبــی  منفعــت  یــا  جناحــی  و  شــخصی  ســوگیری 
گاهــی   راهــی نداشــت و تضــارب آراء مبتنــی بــر علــم و آ

و دغدغه بود.
شــهردار اصفهــان بــا بیــان اینکــه بودجــه ۱۴۰۳ برشــی از 
برنامــه ۱۴۱۰ بــود که پیوســت عملیاتــی آن تقدیم شــده 
است، اضافه کرد: ما ۳۰ راهبرد که در ۱۴۰۳ در اولویت قرار 
گرفت را شــاخص گــذاری کردیــم و بــه راحتــی می توانیم 
تاثیــر پیشــرفت ۱۴۰۳ را در برنامــه ۱۴۱۰ ســنجش پذیــر 

کنیم.
او بــا بیــان اینکــه در تدویــن بودجــه از ظرفیت هــای 
قانونی برای اســتفاده از مشــارکت و خرد جمعــی به نفع 
شهرداری استفاده شده است، گفت: از همین امروز کار 
اجرایی بودجــه ۱۴۰۳ را شــروع می کنیم که در این راســتا 
پروژه هــا مکان مند شــده اســت و نقطه به نقطــه درصد 

پیشرفت پروژه ها را می توان کنترل کرد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان:

 نظارت بر فعالیت اصناف در اردبیل 
تشدید می شود

اردبیل-افســون جبــارزاده   مدیرکل صنعــت، معدن و تجارت اســتان 
اردبیل از تشدید نظارت بر اصناف این استان در قالب طرح ویژه نظارتی 

ماه مبارک رمضان و نوروز ۱۴۰۳ خبر داد.
افزایــش  از  راســتای جلوگیــری  در  ایــن طــرح  گفــت:  ایرانــی  مســعود 
غیرمنطقــی قیمت ها، اســتمرار نظــارت و بازرســی در بازار بــا اولویت اقام 
مهم ســبد مصرفی خانوارها در مناسبت های پیش رو با نظارت مستمر بر 
همه حلقه های زنجیــره تولید، تامین و عرضه از ۱۶ اســفند تا 2۴ فروردین 

اجرا خواهد شد.
مدیــرکل صنعــت ، معدن و تجــارت اســتان اردبیــل با اشــاره بــه همکاری 
جهاد کشــاورزی، اتــاق اصنــاف، تعزیــرات حکومتی و ســایر نهادهــا برای 
اجرای طرح ویژه نظارت بــر بــازار کالا و خدمات افزود: گروه های بازرســی 
 ، ســیار و ثابــت در مرکزهای عمــده عرضــه کالا، میدان هــای میــوه و تره بار
پایانه هــای مســافربری بیــن شــهری، نمایشــگاه های عرضــه مســتقیم 
کالا و در ســطح شــهر بــه منظــور ســهولت دسترســی مصرف کننــدگان بــه 
مرجع های نظارتی و رســیدگی ســریع و موثر به تخلف ها مســتقر خواهند 
شد. او همچنین پایش مســتمر وضعیت تامین و توزیع مایحتاج عمومی 
از ســوی دســتگاه های متولــی، متناســب بــا میــزان تقاضــا و جلوگیــری 
از تخلف هــای احتمالــی، اقدام هــای پیشــگیرانه و رســیدگی ســریع بــه 
شــکایت ها و گزارش هــای مردمــی، در نظــر گرفتــن تمهیدهــای لازم بــه 
منظــور هم افزایی و جلــب همــکاری موثر با ســایر نهادها و دســتگاه های 
مربوطــه بــا هــدف ایجــاد آرامــش و اثربخشــی موثــر و وحــدت رویــه در 

اقدام های نظارتی را دیگر هدف های اجرای این طرح برشمرد.
ایرانــی با اشــاره بــه اینکــه طــرح ویــژه نظارتــی ۱۴۰۳ موجب حفــظ آرامش 
جامعــه و جلوگیــری از سوء اســتفاده های احتمالــی بــا توجــه بــه افزایش 
ســطح تقاضا در روزهــای پایانی ســال و مــاه مبــارک رمضان خواهد شــد، 
گفت: برای رســیدگی ســریع بــه پرونده هــای مربوطــه و در صــورت امکان 
رســیدگی به صورت ســیار و همزمان با تشــکیل پرونده تخلف، هماهنگی 

لازم با تعزیرات حکومتی انجام شده است.
او در ادامــه افــزود: مــردم در صــورت مشــاهده هــر گونــه تخلــف از جملــه 
کتور فــروش، گران فروشــی، احتکار  درج نکــردن قیمت، صــادر نکــردن فا
کالاهای اساســی، فروش اجبــاری کالا به همــراه کالای دیگر و ســایر موارد 

می توانند موضوع را به وسیله سامانه ۱2۴ گزارش کنند.

ج  شهردار : مشکل نقدینگی قطار شهری کر
کاهش یافت

-ترنــم مظفــری   شــهردار کرج بــا اشــاره به اقدامــات صــورت گرفته  البرز
توسط مدیریت شــهری اعام کرد: در زمان حاضر مشــکل نقدینگی برای 

ادامه ساخت قطار شهری کرج کاهش یافته است.
" مهــرداد کیانــی" در نشســت بررســی نیازهــای خــط 2 قطــار شــهری کرج 
افزود: با اهتمام شورا و شهرداری و همراهی شــرکت سازنده قطار شهری، 

کنون روند اجرایی قطارشهری کرج شتاب گرفته است . ا
وی ادامــه داد: طــی ۱۷ مــاه گذشــته اقدامــات موثــری توســط مدیریــت 

شهری برای گشودن گره های متروی کرج انجام گرفته است .
شــهردار کــرج بــا اشــاره بــه تکمیــل و افتتــاح ۶.۵ کیلومتــر از خــط 2 قطــار 
شــهری کرج در ســال ۱۴۰۱ گفــت : در آینــده نزدیک بخــش دیگــری از این 
خط ریلی به بهــره برداری می رســد. کیانی اظهــار کرد: با تکمیل ایســتگاه 
شــهید ســلطانی ، قطــار شــهری کــرج تــا اوایــل ســال آینــده بــه خــط پنج 
صادقیــه تهــران متصل می شــود. شــهردار کــرج گفــت : تا ســال آینــده در 
مجموع ۱2 کیلومتر از خط 2۷ کیلومتری قطار شــهری کرج به شهروندان 
خدمات ارائــه خواهد داد. عملیات ســاخت خــط 2 قطار شــهری کرج به 
طول 2۷ کیلومتر با 2۷ ایســتگاه از ســال ۱۳۸۵ آغاز و قرار بود در اواخر این 
دهه افتتاح شــود امــا مشــکات مختلف ماننــد کمبــود اعتبــار و اختاف 
بین کارفرما و شــرکت پیمانکاری، مراحل ســاخت و تکمیل این پروژه را به 
دولت سیزدهم و شورای ششم کرج کشاند. قطعه نخست این خط سال 

کنون به شهروندان خدمات ارائه می دهد. گذشته افتتاح و ا

 ۱۷۸ میلیون بشکه مواد نفتی 
از خطوط لوله لرستان منتقل شد

خرم آباد-فرزانــه هداوند    مدیر خطــوط لوله و مخابــرات نفت منطقه 
لرســتان گفت: ۱۷۸ میلیون بشــکه مواد نفتی طــی ۱۰ ماهه ســال جاری از 

طریق خطوط این منطقه به مبادی مصرف منتقل شده است.
 ســید محمد کریــم هاشــمی زاده روز یکشــنبه اظهــار کــرد: ۳2.۷ میلیون 
بشکه انواع فرآورده نفتی و ۱۴۵.۶ میلیون بشکه نفت خام از خطوط لوله 

منطقه لرستان به مبادی مصرف انتقال یافت.
وی افــزود: در همین بــازه زمانــی یــک میلیــارد و ۳۰ میلیــون لیتر فــرآورده 
گازوئیــل ( و بنزیــن بــه تاسیســات  ( نفتــی شــامل نفــت ســفید، نفــت گاز
خرم آباد و دره شــهر به انبار پخش فرآورده های نفتی استان های لرستان 
و ایــام تحویــل داده شــد. هاشــمی زاده تصریــح کــرد: ایــن منطقــه بــا در 
اختیار داشــتن نیــروی انســانی متخصص و مجــرب، وظیفــه انتقال نفت 
ک، تهــران، کرمانشــاه، تبریز و فــرآورده  خام مورد نیــاز پالایشــگاه هــای ارا
هــای نفتی جنــوب بــه شــمال کشــور را بــه عهــده دارد و ســوخت مصرفی 
استان لرســتان و اســتان های همجوار شــامل مرکزی، کرمانشــاه و ایام را 

تامین می کند.
وی با اشــاره به آمار انتقال مواد نفتی در سال گذشــته نیز افزود: پارسال با 
انتقال بیش از 2۱۴ میلیون بشــکه نفــت خام و فرآورده هــای نفتی در این 
منطقه، تقریبــا از ۹۰ درصد ظرفیــت برای انتقــال مواد نفتی بهــره برداری 
شده اســت. هاشــمی زاده ادامه داد: منطقه لرســتان دارای ۷۸۰ کیلومتر 
خطوط لوله از قطر ۱۰ تا ۳۰ اینچ ، ۱۹ ایســتگاه حفاظت از زنگ و ۱۹ایستگاه 
مخابراتی اســت و به طور متوســط روزانه ۵۰۰ هزار بشــکه نفــت خام و ۱۳۵ 

هزار بشکه فرآورده های نفتی را منتقل می کند.

ون تحقق ۱۰۰ درصدی تولید در نفت و گاز مار
-محمدمجدم   مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز مارون  اهواز
گفت: شــرکت مارون ۱۰۰ درصد برنامه اباغی تولید خود را محقق ســاخته 

است.
قباد ناصری گفــت: تحقــق ۱۳2 درصدی تولیــد نفت در بخــش چاه های 
کــه نتیجــه تــاش همــکاران می باشــد را می تــوان بــه عنــوان  ترمیمــی 

مهمترین دستاورد شرکت در سال ۱۴۰2 برشمرد.
او می گویــد: توانســتیم بــا اســتفاده از دســتگاه های فــراورش ســیار نفــت 
)MOT( و تفکیــک گر ســیار نفــت )MOS( در عملیات اســیدکاری و احیاء 
چاه هــای نفتی، بیــش از ۱۷۷ هــزار بشــکه نفت را اســتحصال و یک ســال 

بدون نفت سوزی را سپری نمائیم. 
 مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفــت و گاز مــارون ادامــه داد: از فروردین 
تــا انتهــای آذر ماه ســال جــاری بــا 2۰۰ درخواســت، ۴۵22 قطعه مــورد نیاز 
تجهیزات و ماشــین آلات فرایندی با همــکاری شــرکت های دانش بنیان 
و ســازندگان داخلی ســاخته شــده اســت. به گفته او در حــال حاضر برای 
تامین کالای مــورد نیاز بــه ویژه در بخــش تولید مشــکل خاصــی نداریم و 

هرآنچه بخواهیم را از منابع داخلی تامین می کنیم.

کرمانشاه-حســنافخارزاده   مدیرعامل شــرکت آبفا کرمانشــاه از تحقق 
اهداف دولت ســیزدهم برای پوشــش سراســری خدمــات الکترونیکی یاد 
کرد و گفت : شهر هلشی به شــبکه یکپارچه خدمات الکترونیک شرکت آب 

و فاضاب متصل شد.
رضا داودی مدیرعامل شــرکت آبفا کرمانشاه با اشاره به اتصال شهر هلشی 
به شــبکه یکپارچــه الکترونیــک، گفــت : در راســتای تحقق اهداف و شــعار 
دولت مبنی بر پوشــش خدمــات الکترونیکی، افزایــش رضایتمندی مردم 
و ســرعت بخشــیدن به ارائه خدمات همچون گذشــته گســترش خدمات 

الکترونیکی در این شهر اتفاق افتاده است.
وی افــزود: بــا توجــه بــه نیــاز اهالــی شــهر هلشــی بــه دریافــت خدمــات 
الکترونیک مرتبط با شرکت آب و فاضاب در شــهر خود و به منظور کاهش 
هزینه هــای مشــترکین، ســرعت بخشــیدن در ارائــه خدمــات و دسترســی 
راحت تــر بــه تمامــی خدمــات شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمانشــاه 

اقدامات لازم برای اتصال این شهر به شبکه یکپارچه خدمات الکترونیک 
انجام گرفت.

مدیــر عامــل شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمانشــاه تصریح کــرد: اتصال 

شــهر هلشــی به شــبکه یکپارچه خدمات الکترونیک توســط دفتر فناوری 
اطاعات شــرکت صــورت گرفت تــا بخــش دیگــری از اســتان بدون نیــاز به 
صرف وقت و هزینه برای حضور در شــهر کرمانشــاه تمامی خدمات شرکت 

آبفا را در شهر خود دریافت نمایند.
از  گفــت:  و  کــرد  یــاد  الکترونیــک  دولــت  ســوی  بــه  حرکــت  از  داودی 
سیاســت های اجرایی شــرکت آب و فاضاب اســتان کرمانشــاه در راستای 
تکریــم اربــاب رجــوع و یکپارچگــی خدمــات اتصــال بــه پنجــره خدمــات 
الکترونیکی بوده و بی شــک تحقق ایــن امر رضایتمندی مــردم را به دنبال 
خواهد داشــت که به همیــن منظور شــرکت آبفا ایــن اســتان تمامی تاش 

خود را برای دستیابی به این امر به کار خواهد بست.
وی تــداوم اتصال شــهر های مختلف اســتان به شــبکه یکپارچــه خدمات 
کــرد: شــبکه شــهر  کیــد  الکترونیــک شــرکت آب و فاضــاب خبــر داد و تا

میانراهان بزودی در مدار ارتباط الکترونیک قرار خواهد گرفت .

کرمانشاه

مدیرعامل شرکت آبفا کرمانشاه:

ونیک شرکت آب و فاضلاب متصل شد شهر هلشی به شبکه یکپارچه خدمات الکتر

خوزستان کرمانشاه
در راستای مهارت افزایی و توانمندسازی شاغلان صنایع استان؛

15 دوره آموزشی کسب  و   کار و بازاریابی درکرمانشاه برگزارشد
ایــام  بــا  همزمــان  کرمانشاه-حســنافخارزاده   
دهه مبارک فجــر پانــزده دوره آموزشــی کســب  و   کار و 
بازاریابی در راســتای مهارت افزایی و توانمندســازی 
شاغان صنایع استان برگزار گردید . بیژن کردستانی 
اســتان  صنعتــی  شــهرکهای  شــرکت  عامــل  مدیــر 
کرمانشــاه با اعام ایــن خبر گفــت : مباحث آموزشــی 
این دوره شــامل تبلغیات ، برندینگ و تجاری ســازی 
، کســب  و   کار مجازی ، روانشناســی مشــتری و ارتباط  
گیــری بــا مخاطــب توســط مدرســان خبــره و اعضــا 
هیــات علمــی دانشــگاه بــه شــرکت  کننــدگان ارائــه  
شــد. مدیرعامــل شــرکت شــهرکهای صنعتی اســتان 
کرمانشــاه افزود : این دوره ها با حضور حــدود 2۰۰ نفر 
از شــاغان بخش صنعت و صاحبان کســب و کارهای 
مختلــف بــه مــدت ۱۰ روز برگــزار گردیــد .  وی در ادامه 
ارائــه  و  توانمندســازی  رســالت  جهــت  در  افــزود 

خدمــات نــرم افــزاری بــه واحدهــای صنعتــی در ده 
ماهه سپری شده امســال ۱۶۵ دوره اموزشی با حضور 
۳۳۰۰ نفــر ، در مجمــوع  ۱۳2۰۰ نفر ســاعت امــوزش به 
همــت همــکاران معاونــت صنایــع کوچــک شــرکت 

شهرکهای صنعتی استان برگزار گردیده است .

کنون؛ از مهرماه سال جاری تا

۱۱ کیلومتر مدار به خطوط انتقال برق خوزستان اضافه شد
-محمدمجــدم    مدیرعامــل شــرکت بــرق  اهواز
منطقه ای خوزســتان از پایان پروژه ضروری تعویض 
هــادی خــط ۱۳2 کیلوولــت ورودی پســت زرگان بــا 

هادی پرظرفیت خبر داد.
علــی اســدی اظهــار کــرد: عملیــات تعویــض هادی 
خــط ۱۳2 کیلوولــت محــل اتصــال خــط ۴ مــداره به 
پســت فوق توزیــع زرگان با هــادی پرظرفیت شــامل 
تامیــن تجهیــزات، نصــب و سیم کشــی بــه طــول ۵ 

کیلومتر مدار به پایان رسید و برق دار شد.
وی بــا بیــان اینکــه ارزش ســرمایه گذاری ایــن پروژه 
کــرد: ایــن  2۱۰ میلیــارد ریــال بــوده اســت، عنــوان 
پــروژه یکــی از پروژه های ضــروری جهت گــذر موفق 
از پیــک ســال ۱۴۰۳ بــوده اســت. مدیرعامل شــرکت 
برق منطقه ای خوزســتان گفت: بهره برداری از این 
پــروژه باعــث افزایــش امــکان ترانزیــت تــوان، بهبود 

 ، قابلیــت اطمینان شــبکه ناحیه غرب و شــرق اهواز
افزایش امــکان مانــور در شــبکه فوق توزیــع منطقه 
و متعادل ســازی بــار ترانس هــا، بهبــود ســطح ولتــاژ 
و افزایش امــکان بارگیــری از ظرفیت منصوبه پســت 

۱۳2 کیلوولت زرگان اهواز خواهد شد.

ن گلستا

ایلام

گرگان-مهنازمحمدزمانی   مدیر بیمه 
دی استان گلســتان  گفت: ارائه خدمات 
بــه خانــواده هــای شــهداء، جانبــازان و 

ایثارگران از افتخارات بیمه دی است.
 محمــد کاملــی  بــه مناســبت نوزدهمین 
سال تاسیس شــرکت بیمه دی در گرگان 
گلســتان بیــش از ۵۰  گفــت: بیمــه دی 
هزار بیمه شــده را در ســطح استان تحت 

پوشش خود قرار داده است. 
وی افــزود: در ســطح کشــور نیــز بیــش از 
دو میلیــون و ۳۰۰ هزار نفر تحت پوشــش 
بیمه دی قرار دارند و از خدمات آن بهره 
مند می شــوند. مدیــر بیمه دی اســتان 
گلســتان بــا بیــان اینکــه ارائــه خدمــات 
به خانــواده معظم شــهداء، جانبــازان و 

ایثارگــران از افتخــارات و بــرکات شــرکت 
بیمــه دی مــی باشــد، افــزود: شــهدایی 
ک خــود و مجاهدت  که بــا نثــار خــون پــا
کــه انجــام داده انــد  و رشــادت هایــی 
توانســتند کشــور عزیزمان را بیمه کنند. 
کاملــی، در بخشــی از ســخنان خــود بــا 
 ، اشــاره بــه ارائه خدمــات ســامت محور

، جهت  جایگزین خدمــات درمان محور
رفــاه حــال بیمــه شــدگان، اظهــار کــرد: 
دورا پزشــکی، جمــع آوری آنایــن هزینه 
هــای درمــان و خدمــت "دارو رســان" از 
جمله خدمات سامت محور جایگزین 
خدمــات درمــان محور مــی باشــد که در 
ایــن خدمــت، تحویــل دارو درب منــزل 

ایثارگــران ۷۰ درصــد صــورت مــی گیــرد و 
جانبــازان و ایثارگــران بــا مراجعــه و ثبــت 
مشخصات و اســناد پزشــکی در سامانه 
مــی تواننــد داروهــای خــود را جلــوی 
درب منــزل دریافــت کنند و دیگــر نیازی 
کز  نیســت که به صــورت حضوری بــه مرا
بــا  همچنیــن  کاملــی،  کننــد.  مراجعــه 
ارزش  درصــدی   ۱۳۴ رشــد  بــه  اشــاره 
ســهام شــرکت از ابتــدای ســال تــا پایــان 
۹ ماهه ســال جــاری، اظهار کــرد: فروش 
الکترونیکــی ۱۳ محصــول بیمــه ای راه 
انــدازی شــده اســت و بــا بیــش از ۹۶۰۰ 
مرجــع درمانــی در ســطح کشــور و ۳۴۰ 
مرجع در اســتان گلســتان قرارداد داریم 
کــه ارائه خدمات توســط آنان بــه صورت 

آنایــن و غیرحضــوری انجــام مــی گیرد. 
وی بیــان کرد: شــرکت بیمــه دی با بیش 
از ۵۰ نماینــده و کارگزار در ســطح اســتان 
گلســتان و با دارا بودن ۴۸ شــعبه و بیش 
کارگــزاری در ســطح  از ۱۳۰۰ نماینــده و 
، صفــر تــا ۱۰۰ درصــد بیمــه گــری را  کشــور
انجام مــی دهنــد و همچنیــن بیمه دی 
با بنیاد شــهید و امور ایثارگران، دانشگاه 
آزاد اســامی، قــرارگاه ســازندگی خاتــم 
الانبیــا )ص(، اداره کل راه و شهرســازی 
اســتان، شــرکت رعنا گلســتان، ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزی اســتان، اداره کل 
ثبــت و اســناد گلســتان، شــرکت تعاونــی 
روســتائی اســتان گلســتان و ... قــرارداد 

دارد و خدمات ارائه می کند.

ایلام-حســن بیگی   مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای اســتان ایام گفت: 
۷۸ درصد ظرفیت سد ایام در پی بارش های اخیر تکمیل شده است.

صــادق علیمــرادی مدیرعامــل شــرکت آب منطقــه ای اســتان ایــام گفــت: 
ظرفیــت ســد چــم گــردلان ایــام حــدود ۶۱ میلیــون مترمکعــب اســت کــه بــا 
، میزان پر شدگی این ســد به ۴۸.۱ میلیون مترمکعب معادل  بارش های اخیر

۷۸ درصد حجم آن رسیده است.
وی در خصــوص حجــم آب پشــت ســد کنگیــر ایــوان هــم یــادآور شــد: حجم 

این ســد نیز در تــراز نرمــال ۱۹ میلیون مترمکعب اســت کــه بر اســاس آخرین 
کنون ۵۷ درصد مخزن ســد معــادل ۱۰.۹ میلیــون مترمکعب  ارزیابی هــا، هم ا

آن پر شده است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان ایام یکی دیگر از ســدهای اســتان 
را ســد گال عنــوان کــرد و گفــت: حجــم ایــن ســد در تــراز نرمــال ۱۹ میلیــون 
مترمکعــب اســت کــه تــا کنــون ۱۰.۵ میلیــون مترمکعــب معــادل ۵۴ درصــد 

پرشدگی را نشان می دهد.

علیمرادی خاطرنشــان کرد: حجم ســد دویرج دهلران نیز در تــراز نرمال 2۰۵ 
میلیون مترمکعب است که تا کنون ۷۶ درصد حجم Hن پر شده است.

کنون در اســتان فعال است  سامانه بارشی از روز چهارشــنبه هفته گذشته تا
که از پتانســیل ریزشــی قوی برخوردار بوده بــه گونه ای که برای این سیســتم 
از ابتــدای ورود بــه اســتان تــا امــروز هشــدار ســطح نارنجــی و بــرای روزهــای 
پنجشــنبه و جمعه گذشــته بــا توجه بــه شــدت بارش ها هشــدار ســطح قرمز 

صادر شد.

کید کرد:  مدیریت بیمه دی گلستان تا

ورت آغاز فرهنگ سازی بیمه از مدارس ضر

۷۸ درصد ظرفیت سد ایلام تکمیل شد

ح کرد: شهردار مطر
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فرصت سه ماهه مدیرعامل صندوق ذخیره 
فرهنگیان به شرکت های زیان ده

 مدیرعامل صنــدوق ذخیــره فرهنگیان به شــرکت های زیان ده این 
صندوق ســه ماه فرصت داد تا برنامه های جامع عملیاتی خود را برای 

خروج از زیان و سودآوری پایدار ارائه نمایند.
به گزارش روابط عمومی بیمه معلم به نقل از صندوق ذخیره فرهنگیان،  
محســن احمدی ضمن حضور در محل هلدینگ های وابســته به این 
صندوق با مدیران عامــل، معاونین و مدیران عامل شــرکت های تابعه 
هلدینــگ تدبیرگران اطلــس و هلدینگ ســرمایه گذاری فرهنگیان 
به دیــدار و گفت وگــو پرداخت.مدیرعامــل صندوق ذخیــره در این 
دیدارها طی ســخنانی بــا تأکید بر ضــرورت بازســازی اقتصادی در 
صندوق ذخیره فرهنگیان رویکرد تحولی پیش روی این موسســه در 
دوره جدید را مبتنی بر انگاره های راهبردی نظیر: صیانت، شــفافیت، 
هم افزایی، خــروج از بنگاه داری زیان ده، مولدســازی، اصلاح پرتفوی 
سرمایه گذاری، فسادستیزی، توجه به اقتصاد دیجیتال و دانش بنیان، 
تعالی سرمایه انســانی، چابک ســازی و ارزش آفرینی پایدار برشمرد و 
تأکید کرد برای تحقق این مهم باید هم صدا و هم گرا گفتمان مشترک و 

نقشه راه مناسبی را طرحی و اجرا کنیم.
احمدی با اشاره به فرصت ســه ماهه این شرکت ها برای خروج از بحران 
و توقف زیان، یادآور شد: در صورت اســتمرار وضع موجود و عدم ارائه 
برنامه قابــل قبول و قابل اجرا برای گذر از این شــرایط، شــرکت های 

زیان ده ادغام، واگذار یا تجمیع خواهند شد.

چابک سازی، خلاقیت و نوآوری برای مقابله با چالش ها
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان چابک سازی برای واکنش سریع 
و دقیق به تحولات بازار و نوآوری و خلاقیت برای رفع چالش های پیش 
رو و بسترسازی مناســب برای تأمین پروژه ها را از الزامات کار مدیران 
هلدینگ ها برشمرد و خاطرنشان کرد: تنها با اعتمادسازی برای جامعه 
فرهنگیان می توان برای حفظ ارزش دارایی هــا و افزایش نرخ بازدهی 
آن گام های مطمئنی برداشت و ســهم این ابربنگاه اقتصادی را در بازار 

سرمایه و تولید ناخالص داخلی افزایش داد.
محســن احمدی مطالبه گری را حــق ذاتی جامعه فرهنگی کشــور 
دانست و بر ضرورت پاسخگویی و انتقادپذیری مدیران صندوق ذخیره 

فرهنگیان تأکید نمود.
دکتر احمدی در همین زمینه تأکید کرد: اجازه کار سیاسی و سفارشی 

را به احدی از مدیران این صندوق نخواهیم داد.
وی همچنین از آغــاز فرآیند ارزیابی هوشــمند و مســتمر فعالیت و 
اقدامات مدیران صندوق خبر داد و تأکید نمود: بــا افزایش نظارت ها، 
آفتاب شــفافیت بر تاریکخانه های صندوق ذخیــره فرهنگیان خواهد 

تابید و حیات خلوت های موجود یکی پس از دیگری بسته خواهد شد.
وی در همین راستا ورود شــرکت های تابعه صندوق را به بورس اوراق 
بهــادار ضرورتی اجتناب ناپذیر دانســت که ســرعت عمــل در انجام 
آن به افزایــش ارزش دارایی های ذینفعان و شفاف ســازی مناســب 
کمک شایانی خواهد نمود.محســن احمدی در ادامه از مدیران عامل 
شــرکت های تابعه این هلدینگ ها خواســت تا ضمن آسیب شناسی و 
تحلیل و بررســی همه جانبه صندوق و نقاط قوت و ضعف بازار هدف و 
رقبا، برنامه ها و راهبردهای خود را برای افق هــای کوتاه مدت )۶ ماه تا 
یک سال(، میان مدت )یک سال تا دو سال( و بلندمدت )سه سال تا پنج 
ســاله( تدوین و ارائه نمایند تا در کارگروه ویژه مورد بررسی و ارزیابی و 

تصویب قرار گیرد.
دکتر احمــدی در ادامــه از افزایــش کارآمدی و بروزرســانی بخش 
تولید و خدمات در شــرکت های تابعه صندوق بــه عنوان یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر یاد و ابــزار امیدواری نمود تا در ســایه تلاش مضاعف و 
حس مسئولیت پذیری و خدمت بی منت بتوانیم به عنوان یک ابربنگاه 
اقتصادی در کشــور ضمن ســودآوری و ارزش آفرینی پایدار تصویری 
شفاف، مناســب و پاســخگو به جامعه ذینفعان ارائه نماییم و اعتماد 

خدشه دار شده فرهنگیان را به این صندوق ترمیم کنیم.
خاطرنشــان می ســازد در ابتدای این دیدارها، اعضــای هیأت مدیره 
و مدیران عامــل هلدینگ هــای تدبیرگران اطلس و ســرمایه گذاری 
فرهنگیان و مدیران عامل شــرکت های تابعه گزارشــی از فعالیت ها، 
دستاوردها، چالش های شرکت های تحت مدیران خود را به مدیرعامل 

صندوق ذخیره فرهنگیان ارائه نمودند.

ارزش آفرینی، سودآوری پایدار و ادغام شرکت های زیان ده
وی مهمترین رســالت صندوق فرهنگیان به عنوان مالک و ســهامدار 
هلدینگ های ۶گانه تابعه شرکت های وابســته را ایفای نقش: هدایت، 
حمایت و نظارت دانست و خاطرنشان ساخت: با توجه به هدف گذاری 
صورت گرفته برای افزایش سودآوری و ارزش آفرینی پایدار دارایی ها، 
نباید هیچ شــرکت زیان دهی در مجموعه صنــدوق ذخیره فرهنگیان 

ادامه فعالیت دهد.

نظارت حداکثری همراه با شفافیت و فسادستیزی
وی مبارزه با فساد و شــفافیت حداکثری را از راهبردهای مهم در دوره 
مدیریت جدید عنوان کرد و خاطرنشان ســاخت: درهای این صندوق 
برای نظــارت ذی نفعان و دســتگاه های نظارتی باز خواهد شــد اما از 
دخالت های غیرضروری و توصیه های غیرتخصصی استقبال نخواهیم 

کرد

آغاز ارزیابی هوشمند مدیران و به کارگیری نیروهای پاکدست
مدیرعامل موسســه بر لزوم به کارگیری مدیران پاکدست در مجموعه 
صندوق ذخیره فرهنگیان تأکید کرد و یادآور شــد: تنها کسانی در این 
مجموعه ادامه فعالیت می دهند که با پرهیز از حاشیه ســازی، سلامت، 

پاکدستی و مسئولیت پذیری، مأموریت های محوله را اجرا نمایند.

استمرار طرح ارزش مالکانه
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیــان به ضرورت ادامه دقیق و صحیح 
و پیگیری کارشناســانه طرح ارزش مالکانه تأکید و این طرح را یکی از 
مطالبات به حق جامعه فرهنگیان کشــور دانست که در راستای تحقق 
منزلت و ارتقاء سطح معیشت این جامعه شــریف می تواند امیدآفرین 

باشد.

بورسی شدن شرکت های تابعه برای نظارت دقیق و مردمی
ایشان یادآور شــد با ورود شــرکت های تابعه به بازار بورس، ابزارهای 
نظارت دقیــق و مردمــی را در این شــرکت ها فعال خواهیــم کرد تا 

روزنه های فساد و عدم شفافیت مسدود گردد.

بکارگیری نیروهای متخصص و جذب فرزندان نخبه فرهنگیان
مدیرعامل صندوق از رویکرد جدید در جذب ســرمایه های انســانی 
متخصص، جوان و متعهد با اولویت فرزنــدان نخبه خانواده فرهنگیان 
خبر داد و بر ضرورت نگه داشــتن و ادامه فعالیت نیروهای متخصص و 

متبحر موجود تأکید کرد.

بهره مندی از فناوری های نوین و اقتصاد دانش بنیان
ضرورت بهره منــدی از حوزه های نوین فناوری، اســتفاده از ابزارهای 
جدید دیجیتال و اســتفاده از دانــش روز، هوش مصنوعــی و اقتصاد 
دانش بنیان و دیجیتــال از دیگر توصیه های موکــد مدیرعامل جدید 
صندوق ذخیره فرهنگیــان به مدیران هلدینگ های ســرمایه گذاری 

فرهنگیان و تدبیرگران اطلس بود.

مدیرعاملشرکتتوانیرمطرحکرد
استقبال توانیر از صادرات برق تجدیدپذیرها

مدیرعامل شــرکت توانیر با تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی در زمینه 
تجدیدپذیرها وجود ندارد، تصریح کرد: از صادرات برق تجدیدپذیرها 

استقبال می کنیم.
 مصطفی رجبی مشهدی با اشــاره به اینکه هم اکنون ارتباط الکتریکی 
ایران با همه کشــورهایی که مرز خاکی دارد، برقرار است، خاطرنشان 
کرد: زمینه های توســعه ارتباط برقی و صادرات بــرق تجدیدپذیرها 

فراهم شده است.
رجبی مشــهدی اضافه کرد: اقدامات وزارت نیرو در دو ســال گذشته 
برای توسعه انرژی های تجدید پذیر با هدف گذاری برای توسعه و ایجاد 
10 هزار مگاوات ظرفیــت جدید نیروگاهی در حــوزه تجدیدپذیرها، 

افق های جدید و بلندی را به روی این صنعت گشوده است.
وی با بیــان اینکــه در دســتورالعمل های تدوین شــده، تمهیدات و 
ســازوکارهای لازم برای عملیاتی شــدن مصوبه دولت برای صادرات 
برق تجدید پذیر دیده شده اســت، ادامه داد: انتظار می رود با ابلاغ این 
دستورالعمل، ســرمایه گذاری در نیروگاه های تجدید پذیر کشور رشد 
قابل توجهی داشته باشد و به واسطه اختلاف قیمت بسیار بالایی که در 
کشورهای همسایه با قیمت داخلی وجود دارد، سرمایه گذاران بتوانند 
با احداث نیروگاه های تجدید پذیر در کشور، برق مورد نیاز آن کشورها 
را تأمین کنند و علاوه بر کمک به شــبکه سراســری برق کشور در ایام 

ناترازی، از سود قابل توجهی نیز برخوردار شوند.
رجبی مشهدی همچنین در خصوص اتصال شــبکه های برق ایران و 
روســیه نیز گفت: به این منظور دو طرح تعریف شده که مهمترین آن 

اتصال شبکه های برق ایران و روسیه از طریق آذربایجان است.
وی افزود: بر اساس مطالعات انجام شــده ارتباط تا سطح ۳00 مگاوات 
نیازی به توســعه تأسیسات سه کشــور ندارد اما بالاتر از آن تأسیسات 

برحسب نیاز توسعه یابد.
مدیرعامل توانیر با اظهار امیدواری برای آغاز تبادل برقی در سطح ۳00 
مگاوات پس از برگزاری نشست سه جانبه میان وزرای سه کشور یادآور 
شد: برقراری ارتباط با شبکه روسیه ترانزیت برق و ایجاد ارتباط با اروپا 

را امکانپذیر می کند.
رجبی مشهدی اظهار داشت: آغاز تبادل برق هم بر اساس پروتکل هایی 
که میان کشورها وجود دارد و پس از بررسی های تکمیلی و نهایی شدن 

مطالعات فنی به لحاظ تبادل پایدار و مستمر، امکان پذیر است.
مدیرعامل شــرکت توانیر با بیان اینکه امکان افزایــش تبادل با همه 
کشــورها وجود دارد، تاکید کرد: هم اکنون نیز ایــران محور ارتباطات 

الکتریکی منطقه است.
وی، عراق، افغانستان و پاکستان را به عنوان کشورهای هدف صادرات 
برق ذکر و خاطرنشــان کرد: ترانزیــت برق نیز از طریق کشــورهای 
ترکمنســتان، ارمنســتان، آذربایجان و ترکیه قابل انجام است و حتی 
فراتر از این در حــال انجام مطالعــات فنی و اقتصادی برای توســعه 

ارتباطات برقی با کشور قطر از طریق کابل زیردریایی هستیم.

مدیرعامل توانیر در عین حال به امضای قــرارداد بهره برداری و ایجاد 
ارتباط الکتریکی میان دو شــبکه ایران و ترکیه نیز اشاره کرد و با بیان 
اینکه پروتکل های فنی نیز به تأیید دو طرف رسیده است، تصریح کرد: 
به لحاظ فنی امکان خوبی برای این ارتباط وجود دارد که به این منظور 
در حال رایزنی هســتیم تا ترانزیــت و تبادل برق با شــبکه ترکیه را به 
گونه ای که در هنگام نیاز از آن کشــور دریافت و به هنگام مازاد، برق را 

صادر کنیم، برقرار کنیم.

تهران،خراسانرضویواصفهانبیشترینمصرفرادارند
افزایش ۵ درصدی مصرف گاز 

رئیس مرکز راهبری شبکه گاز کشور از افزایش ۵ درصدی مصرف گاز 
در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده نسبت به روز قبل خبر 

داد.
 غلامرضا کوشــکی با بیان اینکه شــاهد افزایش مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری بودیــم، اظهار کرد: میزان مصــرف گاز در بخش های 
خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده، پنج درصــد افزایش یافته و میزان 
مصرف گاز در ۲۴ ســاعت گذشــته از ۴۷0 میلیون مترمکعب به ۴۹0 

میلیون مترمکعب رسیده است.
وی افزود: با توجه به تداوم کاهش دما در کشور، پیش بینی می شود در 
روزهای آینده روند افزایش مصرف گاز را داشته باشیم و میزان مصرف 
گاز در روزهای سه شنبه و چهارشــنبه در این بخش ها به عدد ۵۴0 تا 

۵۵0 میلیون مترمکعب برسد.
رئیس مرکز راهبری شبکه گاز کشــور با بیان اینکه هم اکنون پایداری 
گاز در شــبکه کاملا برقرار اســت، تصریح کرد: با توجه به برودت هوا 
به ویژه در مناطق شمالی و شمال شرق کشــور، استان های مازندران، 
گلســتان، خراســان جنوبی، خراســان رضوی و خراســان شمالی با 

مدیریت مصرف، در تامین پایدار گاز مشارکت داشته باشند.
کوشــکی که در گفت وگویی تلویزیونی صحبت می کرد، با اشــاره به 
اســتان های پر مصرف، گفت: اســتان های تهران، خراســان رضوی و 
اصفهان به ترتیــب بالاترین میــزان مصرف را داشــتند، امیدواریم با 

مدیریت مصرف پایداری شبکه را در روزهای آینده حفظ کنیم.

معاونآبفایاستانتهرانخبرداد
 اخطار به ۲۰۰ اداره در تهران برای کاهش

 مصرف آب
 معاون درآمد و امور مشــترکان شــرکت آب و فاضلاب استان تهران از 
اخطار به ۲00 اداره در استان تهران برای کاهش مصرف آب خبر داد و 
گفت: ادارات بد مصرف اگر پس از اخطارها، بــه رفتار خود ادامه دهند 

مشمول قطع آب خواهند شد.
سید رســول باقری اظهار داشت: بر اساس ابلاغیه اســتانداری تهران 
ادارات موظف هســتند مصرف آب خود را نســبت به سال گذشته ۲۵ 

درصد کاهش دهند.
وی ادامه داد: بر این اســاس وضعیت مصرف آب در ادارات پایش شده 

و اداراتی که مصرف خود را کاهش نداده باشند، شناسایی می شوند.
معاون درآمد و مشــترکان آبفای اســتان تهران خاطرنشان کرد: پس 
از شناسایی این ادارات به آنان اخطار داده می شــود تا در مصرف خود 
تجدیدنظر کنند.باقری گفت: هــر اداره ای که رعایــت نکند و پس از 
اخطارهای داده شــده همچنان بد مصرف باشد یک نصف روز مشمول 

قطع آب می شود تا نسبت به اصلاح رفتار اقدام کند.
وی ادامه داد: تا کنون به ۲00 اداره در اســتان تهران اخطار داده شده 

است؛ البته ادارات اکنون که زمستان است، رعایت می کنند.
معاون درآمد و امور مشترکان آبفای اســتان تهران بیان کرد: تابستان 

ادارات زیادی تری مشمول خواهند شد.
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فرزین: ابلاغ برنامه اصلاحی ۸ بانک در سال آینده

خریدار  رئیس کل بانک مرکزی از ابلاغ برنامه 
اصلاح ۸ بانک ناتراز در سال آینده خبر داد و تأکید 
کرد: در صورتی که بانک های ناتراز اصلاح نشوند 
به ســمت انحلال، ادغام و یا توقف کار آن بانک ها 

حرکت خواهیم کرد.
 محمدرضــا فرزین رئیس کل بانــک مرکزی در 
همایش چشــم انداز اقتصاد ایــران 1۴0۳ اعلام 
کرد: برنامــه اصلاح ۸ بانک ناتراز در ســال آینده 
را به آنان ابلاغ کرده ایم و در صورتی که بانک های 
ناتراز اصلاح نشوند به ســمت انحلال، ادغام و یا 

توقف کار آن بانک ها حرکت خواهیم کرد.
وی با بیان اینکــه برنامه بانــک مرکزی حرکت 
بــه ســمت بانکــداری تخصصی اســت، گفت: 
سیاستگذار پولی برای تامین مالی طرح های ملی 
دارای بازدهی بالا، ســرمایه در گردش بنگاه های 
تولیدی و کنترل و مهار تــورم از ابزارهای خود در 

زمان های مناسب استفاده می کند.
او تأکید کرد: اوراق گواهی ســپرده خاص یکی از 
این ابزارها و روش های بسیار خوب است که ۲00 
همت آن به سرعت توســط متقاضیان خریداری 
شد و سیاستگذار این روش را با توجه به تشخیص 

فنی، ادامه خواهد داد.

 بانک مرکزی فعالانه حضور در بازار ارز را 
ادامه خواهد داد

فرزین در بخشــی از ســخنان خود در خصوص 
بازار ارز اظهار داشت:   در خصوص سیاست ارزی، 
همچنان بانک مرکزی سیاست فعالانه حضور در 
بازار را ادامه خواهد داد. ما نمی توانیم به مدیریت 
بازار ارز و نرخ ارز بی توجه باشــیم به دلیل اینکه 
می تواند انتظارات تورمی را تشدید کند و با ایجاد 
اختلال در عرضه کالاهای اساسی عوارض رفاهی 

و اجتماعی ناگواری برجای گذارد.
رئیــس کل بانک مرکزی با بیان اینکه نوســانات 
ارزی می توانــد انتظارات تورمی را تشــدید کند 
و با ایجاد اختلال در عرضه کالا های اساســی در 
رفاه جامعه اثرگذار باشــد، تصریح کــرد: در بازار 
غیررســمی ارز به دلیل مباحث تحریم و جنگ از 
طرف دیگران  با مداخله برای ایجاد نوسان مواجه 
هستیم که آثار مخربی برای اقتصاد دارد و باید از 
آن جلوگیری کرد. بر همین اســاس نقش مرکز 
مبادلــه ارز و طلای ایران در حــوزه تنظیم گری 

بازار ارز و طلا توسعه پیدا می کند.

 تابلوی مرکز مبادله باید مرجع شود
وی افزود: طــلا جایگزین ارز اســت و نباید از آن 
غافل باشیم؛ بنابراین برای کنترل ارز باید به بازار 
طلا نیز توجه کنیم، در راســتای ایجاد بازار برای 
طلا و ارز از ابزار های بــازار محور در مرکز مبادله و 
بازار ارز و طلا استفاده می کنیم، در حال حاضر در 
مرکز مبادله طلا و ارز به طور هفتگی حراج داریم 

و این حراج ها را ادامه می دهیم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: به ســمتی پیش 
می رویم که مرکز مبادله تابلو هایی داشــته باشد 
که نرخ آن به نرخ مرجع تبدیل شــود. گرچه این 
کار با سختی هایی مواجه است و شاید زمان ببرد، 
اما به طرف آن حرکت می کنیــم، چرا که صد ها 
رسانه از اقصی نقاط جهان سعی می کنند هدایت 
نرخ ارز را داشته باشــند و منجر به نوسانات بازار 

ارز شوند.
وی تصریــح کــرد: ســامانه های فعلــی بــازار 
غیررســمی بازار محور نیســتند و حجم معامله 
و پــول در گردش آن شــفاف نیســت و منجر به 

پولشویی و قاچاق می شــود و علامت دهی آن به 
اقتصاد کشــور و فعالان اقتصاد یکی از معضلات 
مهم اقتصاد کشــور اســت. اجرای درســت این 
اقدامات نیــاز به اعتماد مردم بــه بانک مرکزی و 
سیاســت ها و فعالیت های سیاستگذار پولی دارد 
و تلاش داریم با اعتماد مردم نرخ مرجع داشــته 

باشیم.
رئیس کل بانک مرکزی همچنیــن با بیان اینکه 
نرخ رشــد نقدینگی و پایه پولی بــر مدار کاهش 
است، گفت: در تلاشــیم در این شــاخص ها به 
هدف های پیش بینی شده دست یابیم.سیاست 
پولی فعــال را برای مهــار تورم در دســتور کار 
گرفته ایم و حتما نرخ رشــد نقدینگی که متوسط 
آن از سال ۹۸ تا پارسال ۳۸.۵ درصد بود تا پایان 

سال ۲۵ درصد هدف گذاری خواهد بود.
فرزین با اشــاره به اینکه تبییــن و پیش بینی در 
اقتصاد بســیار مهم اســت، تصریح کرد: تبیین 
صحیح و منصفانه می تواند به پیش بینی و تحلیل 
و همچنین سیاســتگذاری کمــک کند. هدف از 
پیش بینی مداخلاتی است که باید در سال آینده 
و سال جاری انجام شود تا ثبات اقتصادی محقق 

شود.
وی با تأکید براینکه علم اقتصاد ســازنده دنیایی 
اســت که در آینــده رخ می دهــد و پیش بینی 
می توانــد در تحقق اتفاقات ســال آینــده موثر 
باشــد، ادامه داد: شــکل گیری انتظارات فعالان 
اقتصادی در کوتاه مدت نمی تواند بر شکل گیری 
شــاخص های اقتصاد و به خصوص تــورم بی اثر 
باشــد البته گرچه در بلند مــدت متغیر ها بر هم 
منطبق می شــوند، اما پیش بینی در شکل گیری 
متغیر های اقتصادی موثر است.بنابراین روایت ها، 
تحلیل ها و چشــم اندازی که از طریق رسانه های 
مرجع، اقتصاددانان و چنیــن همایش هایی ارائه 
می شــود، می تواند در شــکل گیری واقعیت ها و 
برون داد های اقتصاد ایران موثر باشــد؛ بنابراین 
در تحلیل روند اقتصاد باید به داشته های اقتصاد 

ایران و نقاط قوت و ضعف آن توجه کرد.
رئیس کل بانــک مرکــزی افزود: پــول یکی از 
پیچیده تریــن مســائل اقتصاد اســت و کارکرد 
آن در اقتصــاد هم متاثر و هم تاثیرگذار بر ســایر 
متغیر هــای اقتصــادی اســت. در دوره تاریخی 
1۳۳۸ تا 1۴01 متوسط رشــد نقدینگی کشور 
۲۵.۳ درصد بوده اســت. در دهــه ۵0 تا 1۴01 
متوســط ســالانه رشــد نقدینگی ۲۷.۵ درصد 
بوده است و از ســال ۹۸ تاکنون متوسط سالانه 
رشــد نقدینگی ۳۸.۵ درصد و 1۳ درصد بالاتر از 

متوسط بلندمدت آن بوده است.

 ریشه اصلی تورم دهه 90 ناترازی و تداوم 
انباشت تورمی بود

وی با بیان اینکه از دهــه 1۳۵0 تاکنون با وجود 
اینکه اقتصــاد با صعود و فرودهایــی مواجه بوده 
اما همواره نرخ رشــد نقدینگی بالایی داشته ایم، 
تصریح کرد: این در حالیســت که هر سال برنامه 
داشتیم نرخ رشــد نقدینگی را کنترل کنیم، اما 
همواره نــرخ رشــد نقدینگی بالا بوده اســت. از 
دهه ۵0 وارد تورم های بالا شــدیم و ســال ۵۶ با 
تورمی حدود ۲۵ درصــد مواجه بودیم. پس از آن 
نرخ تورم کشــور همواره بالا بوده اســت. تعادل 
بودجــه ای و برخــورداری از منابــع نفتی نقش 
موثری در کاهش و افزایش تورم داشــته اســت. 
موضوع تورم در اقتصاد ایــران موضوعی تاریخی 
و مزمن است و عوامل ساختاری، هزینه ای و فشار 

طرف تقاضا بر آن موثر بوده است.فرزین در ادامه 
ضمن تأکید براینکه مشخصه اصلی تورم دهه ۹0 
ناترازی و تداوم انباشــت تورمی بوده است؛ اعلام 
کرد: منظــور از ناترازی مجموعــه ای از ناترازی 
انباشت شده در ترازنامه بانک ها، تعادل بودجه و 
تراز بنگاه ها اســت. یکی از مشخصه های ناترازی 
اقتصاد ایران کاهش سهم سایر منابع تامین مالی 
اعم از بازار سرمایه، دولت و افزایش سهم بانک ها 
تا حدود ۹0 درصد تامین مالی بوده است. این امر 
منجر به تشــدید فشــار تورمی و خلق نقدینگی 
درون زا در نظام پولی و بانکی کشــور شده است؛ 
بنابراین وابستگی به مســیر گذشته و داشته ها و 
نداشته های اقتصاد در تحلیل پولی و مالی بسیار 

مهم است و باید به آن توجه شود.

 در صنعت پرداخت الکترونیک جزو 5 
کشور اول دنیاییم

رئیس کل بانک مرکــزی مهمترین ویژگی نظام 
بانکی را گســتردگی خدمات خواند و افزود: نظام 
بانکی کشــور با برخورداری بیــش از ۸۹ درصد 
پوشش جزو بالاترین پوشش در منطقه است. در 
اســتفاده از صنعت خدمات پرداخت الکترونیک 
جزو ۵ کشور اول دنیا هستیم. بیش از ۵0 میلیون 
نفر در کشــور کارت بانکی دارنــد و رتبه ۳۴ دنیا 
را داریم. همچنین نسبت اســکناس و مسکوک 
به نقدینگی نیز در کشــور زیر ۲ درصد است که 
نشــان می دهد که در این حــوزه از بهترین ها در 

دنیا هستیم.
وی در ادامه گفــت: تراکنش های شــتاب در ۶ 
ماهه امســال 11 هراز تراکنش در ثانیه بوده که 
آمار بسیار خوبی اســت. برخی از مسئولین بانک 
مرکزی کشــور های دیگر که به ایران می آیند با 
دیدن زیرســاخت های نظــام بانکــداری ایران 
تعجب می کننــد و در این حوزه هــا از نقاط قوت 

خوبی برخورداریم.
او تأکید کرد: از سوی دیگر ناترازی های موجود در 
بانک ها و موسسات اعتباری و عدم کفایت سرمایه 
کافی از مهمترین نقاط ضعف شبکه بانکی کشور 
است. بار ها به این نکته اشاره کرده ایم که ناترازی 
شبکه بانکی ناشی از جریان نقد است و نه ناترازی 
ترازنانه ای، اما اگــر ادامه پیدا کنــد می تواند به 

ناترازی ترازنامه ای تبدیل شود.
به گفته فرزیــن، از مهمترین ریشــه های اصلی 
بروز ناتــرازی در نظام بانکی کشــور می توان به 
چالش های رابطه دولت با نظــام بانکی، تکالیف 
و انباشت مطالبات شــبکه بانکی از دولت، شکل 
گیری نامناسب بانک های خصوصی در دهه ۹0، 
ضعف حاکمیت پولی و نظــارت و تنظیم گری و 

سرریز نوسانات مغایر با اقتصاد اشاره کرد.
فرزین با اشــاره به اقداماتی که بانک مرکزی ناظر 
بر اصلاح ناترای بانکها و موسســات اعتباری اجرا 
کرده و در دســت اجرا دارد، گفت: ســالم سازی 
ترازنامه بانک ها در دستور کار است. از ابتدا برنامه 
انحلال ۳ موسسه اعتباری که نمی توانند کار خود 
را ادامه دهند را داشتیم و این اقدام را با یک برنامه 
مشــخص انجام دادیم و شــاهد بودیم که برنامه 
انحلال این بانک ها با کمترین هزینه و مشــکلی 
اجرایی شــد. برای تعــدادی از بانک هــا برنامه 
اصلاحی داریم تــا ناترازی آن ها برطرف شــود. 
البته بخشــی از ناترازی بانک ها ناشی از ناترازی 
موجود در دولت است و باید به این نکته نیز توجه 
کنیم. به ۸ بانک برنامه اصلاحــی داده ایم و دائما 

این برنامه را پیگیری می کنیم تا به نتیجه برسد.
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